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Crizele justiþiei
ºi justiþia în

perioade de crizã

J
ustiþia funcþioneazã în ciu-

da tuturor crizelor care ne

bântuie în ultimii trei ani.

Aceasta este vestea

bunã. Dupã ea vin ºi

cele rele, în ºir in-

dian, dar important

este sã plecãm de la ceva po-

zitiv. Pandemia, rãzboiul de

la graniþã, criza energeticã,

sunt chestiuni care au avut

impact asupra tuturor dome-

niilor de activitate ºi nici zona ace-

asta, a justiþiei, nu putea face ex-

cepþie.

Profesioniºtii din domeniul

avocaturii, cu care am dialogat în

paginile urmãtoare, ne-au asigu-

rat cã piaþa se adapteazã ºi se re-

gleazã din mers ºi cã dacã ar exis-

ta ºi puþin ajutor din zona legisla-

tivului, lucrurile ar funcþiona

mult mai bine.

De altfel, cele mai mari

provocãri au de-a face cu

incertitudinea legislativã în

domeniul dreptului penal ºi

procesual-penal, un exem-

plu fiind legat de dezvoltã-

rile jurisprudenþei constitu-

þionale ºi interpretative în

materia prescripþiei rãspunderii

penale, chestiune care, potrivit

specialiºtilor, nu este pe deplin

lãmuritã.

O problemã sensibilã este lega-

tã ºi de controversele privind re-

forma pensiilor magistraþilor,

având în vedere cã tot mai mulþi

magistraþi aleg sã pãrãseascã sis-

temul, unul subdimensionat din

punct de vedere al nevoii de per-

sonal de specialitate. Marea

îngrijorare vine însã din faptul cã

existã pericolul sã asistãm la pre-

lungirea proceselor dincolo de

termenul rezonabil ºi chiar sã se

ajungã la o limitare a accesului la

justiþie.

De asemenea, tema cooperãrii

între profesii, una bazatã pe res-

pectarea statutului fiecãreia din-

tre ele, este în continuare de ac-

tualitate, încã nu au dispãrut ten-

siunile, mai mult sau mai puþin vi-

zibile în spaþiul public, între avo-

caþi ºi magistraþi, între procurori

ºi judecãtori sau chiar în interio-

rul acestor profesii. Importantã

este însã direcþia, una bunã, chiar

dacã viteza ”deplasãrii” nu este

aceea doritã.

Specialiºtii cer în continuare

rãbdare cu digitalizarea pânã

când sistemele sunt sincronizate

pe deplin ºi solicitã o consultare

mai atentã a celor direct implica-

þi, astfel încât lista cu beneficii sã

fie mai mare decât aceea cu nea-

junsuri. Un lucru este cert, chiar

dacã trãim în plinã ”dictaturã” a

digitalului ºi a lucrului de la dis-

tanþã - factorul uman, raportul

stabilit ºi interacþiunea directã

între avocat ºi client rãmân esen-

þiale. n

n DUMITRU VIOREL MÃNESCU,
PREªEDINTELE UNNPR:
„Indiferent de context,
misiunea notarului public
rãmâne aceeaºi: garantarea
siguranþei circuitului civil ºi a
dreptului de proprietate”

PAGINA 3

n OVIDIU BUDUªAN, SENIOR
PARTNER BUDUªAN ªI
ASOCIAÞII: ”Remarc un
anumit grad de destabilizare
a sistemului de justiþie pe
fondul crizelor actuale”

PAGINA 6

n AVOCATUL ALEXANDRA
IANUL: ”Când construieºti o
bazã solidã ºi creºti organic ºi
sãnãtos nu ai cum sã eºuezi”

PAGINA 4

n ªERBAN DÃNESCU, PARTENER
DÃNESCU & ASOCIAÞII:
“Dosarul electronic ne
uºureazã mult activitatea“

PAGINA 5

Sistemul nostru judiciar este în progres faþã de anii
precedenþi, iar noul cadru normativ ne plaseazã printre
statele performante în materie de legislaþie consacratã
Justiþiei, a declarat, sãptãmâna trecutã, Cãtãlin Predoiu,
Ministrul Justiþiei. Oficialul a menþionat: ”Am participat la
reuniunea Consiliului Afaceri Generale, având în vedere cã
s-a discutat Raportul privind Statul de Drept referitor la
România. Am prezentat colegilor miniºtri din statele membre
UE progresele înregistrate de Justiþia din România,
evidenþiate de Comisia Europeanã în raportul final MCV.
România a susþinut instituirea Mecanismului privind Statul
de Drept la nivelul UE ºi participã activ la toate exerciþiile de
evaluare. Sistemul nostru judiciar este în progres faþã de anii
precedenþi, iar noul cadru normativ ne plaseazã printre
statele performante în materie de legislaþie consacratã
Justiþiei. Acest adevãr evident a fost subliniat ºi de Comisarul
pentru Justiþie, domnul Didier Reynders, cu care sunt în
contact permanent pe subiectele de interes. Mecanismul
privind Statul de Drept este un excelent cadru de schimb de
bune practici ºi de dialog între statele membre ºi Comisia
Europeanã. Doar învãþând unii de la alþii putem avansa ºi
atinge standardele pe care ni le dorim cu toþii în materie de
Justiþie ºi libertatea presei. Acesta este ºi trebuie sã fie
spiritul Uniunii Europene. Unitate în diversitate nu trebuie sã
fie un simplu slogan, ci trebuie sã se regãseascã în viaþa
noastrã cotidianã, iar ceea ce facem în cadrul acestui dialog
este chiar concretizarea acestei devize”.
Ministrul Justiþiei a prezentat, marþea trecutã, la Bruxelles, în
cadrul lucrãrilor Consiliului Afaceri Generale al Uniunii
Europene (CAG), progresele înregistrate de România în
cadrul Mecanismului privind Statul de Drept.

DAN

NICOLAIE
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AVOCATURA
ÎN CONTEXTUL DIGITALIZÃRII ACCELERATE DE PANDEMIE

”A avut loc o creºtere a
fenomenului avocaturii

ilegale sau false”
(Interviu cu Traian Briciu, preºedintele UNBR)

Reporter: Am traversat pandemia
ºi în ultimul an am trãit sub spectrul
rãzboiului. Care sunt provocãrile cu
care vã confruntaþi în aceastã perioa-
dã?

Traian Briciu: Provocãrile cãrora
trebuie sã le facã faþã profesia noastrã
vin la foc continuu în ultimii ani ºi
ne-am obiºnuit deja cu ideea cã
schimbãrile tot mai frecvente au de-
venit noul normal. Ne organizãm în
general, dar ºi ad hoc, când situaþia o
cere, astfel încât sã facem faþã acestui
ritm care a luat o vitezã fãrã prece-
dent. În ultimii ani, avocatura traver-
seazã o perioadã disruptivã, cu
schimbãri profunde legate de digitali-
zare ºi de noua politicã europeanã re-
feritoare la profesiile liberale, de „co-
mercializarea” impusã de influenþa
dreptului anglo saxon, de ascensiu-
nea interprofesionalitãþii ºi a platfor-
melor de intermediere avocat client.
Toate acestea pun probleme serioase
de menþinere a deontologiei profesio-
nale sau de adaptare a comportamen-
tului profesional la noile realitãþi so-
ciale ºi economice. Avem echipe care
cerceteazã aceste aspecte ºi vin cu so-
luþii, scopul fiind adaptarea la noile
cerinþe ale pieþei, fãrã a pune în peri-
col integritatea, independenþa ºi auto-
reglementarea profesiei, ca principii
de bazã care ne diferenþiazã faþã de
alþi profesioniºti.

Nu în ultimul rând, ascensiunea po-
pulismului la nivel european ºi exacer-
barea populismului penal, în contextul
luptei împotriva terorismului ºi a cri-
mei organizate îºi produce efectele ºi
asupra avocaturii, pentru cã populiºtii
îi aratã cu degetul pe avocaþi ca fiind
,,apãrãtori ai infractorilor” ºi nu ai
drepturilor fundamentale, cum sunt în
realitate. Avocatul nu trebuie confun-
dat cu clientul sãu, dar, din pãcate,
acest lucru se întâmplã tot mai frec-
vent, la nivel european ºi internaþio-
nal, nu numai la noi, dupã cum rezultã
din rapoartele CCBE ºi ale altor orga-
nizaþii internaþionale (1).

De asemenea, în contextul digitali-
zãrii accelerate de pandemie, a avut
loc o creºtere a fenomenului avocatu-
rii ilegale sau false. În spatele ecranu-
lui se pot lua identitãþi false sau se poa-
te exercita fãrã drept o profesie.
UNBR a luat toate mãsurile pentru
eradicarea acestui fenomen atât pe
cale judiciarã, cât ºi prin promovarea
surselor sigure de contactare a avoca-
þilor în mediul online, cum este plat-
forma de intermediere avocat-client:
cautavocat.ro.

Sigur cã rãspunsul la aceastã primã
întrebare pe care mi-aþi pus-o s-ar pu-
tea întinde pe sute de pagini, însã pe
site-ul unbr.ro cei interesaþi pot gãsi

toate informaþiile.
Reporter: Cât de afectatã este acti-

vitatea caselor de avocaturã dupã o pe-
rioadã în care s-a stat sub semnul cri-
zelor - sanitarã, energeticã ºi geopoli-
ticã?

Traian Briciu: Aº putea spune cã,
cel puþin pânã acum, crizele recente
nu au constituit un obstacol de netre-
cut pentru cã avocaþii sunt obiºnuiþi
prin natura profesiei sã facã faþã unor
situaþii dificile ºi sã gãseascã soluþii.

Aºa s-a întâmplat ºi în perioada
pandemiei. Iniþial, avocaþii au fost daþi
la o parte de la mãsurile de sprijin ini-
þiate de guvern pentru alte domenii, pe
motiv cã e o profesie liberalã ºi inde-
pendentã care trebuie sã se descurce
singurã. Se pierduse din vedere cã jus-
tiþia trebuie sã funcþioneze în orice
condiþii iar aceast lucru nu e posibil
fãrã avocaþi. Însã, prin persuasiune la
adresa factorilor de decizie ºi dialog
continuu am reuºit sã obþinem anumite
forme de sprijin pentru a ne putea con-
tinua activitatea.

Un punct foarte important pentru
depãºirea acestor crize este renegocie-
rea Protocolului privind onorariile
pentru oficii, coroborarea cu rata infla-
þiei dar ºi negocierea unor proceduri
care sã ducã la încasarea promtã a ace-
stor onorarii, pentru cã au fost înregi-
strate întârzieri de câteva luni în unele
judeþe, iar avocaþii încep sã-ºi piardã

rãbdarea. UNBR a fost în dialog conti-
nuu cu factorii de decizie în acest sens,
am obþinut chiar o hotãrâre de guvern
prin care au fost suplimentate fonduri-
lor necesare pentru acoperirea acestor
restanþe. În pofida unor întârzieri ge-
nerate ºi de vacanþa prelungitã de ziua
naþionalã, situaþia a fost remediatã în
cele mai multe cazuri, urmând sã ana-
lizãm situaþiile nerezolvate încã.

Reporter: Ce modificãri au loc în
acest sector?

Traian Briciu: Cum am spus mai
devreme, pânã acum am reuºit sã gã-
sim soluþii pentru depãºirea situaþiei ºi
avocaþii au rezistat. Nu am avut decât
câþiva avocaþi care au pãrãsit profesia,
în orice caz fãrã diferenþe semnificati-
ve faþã de anii anteriori. Însã recesiu-
nea care se anunþã ar putea avea efecte
în toate domeniile, inclusiv în avoca-
turã. ªi cum orice crizã reprezintã o
oportunitate pentru cei adaptabili ºi o
piedicã pentru ceilalþi, ºi avocaþii vor
trebui sã opteze ºi sã ia decizii. Ce pu-
tem face noi, la nivelul organelor de
conducere ale profesiei este sã-i îndru-
mãm sã ia decizii cât mai bune, însã nu
putem înlãtura cu totul efectele imi-
nente unei crize globale. Putem, de
asemenea, sã continuãm munca de
persuasiune la factorii de decizie, aºa
cum am fãcut în perioada pandemiei,

pentru includerea avocaþilor în mãsu-
rile de sprijin acordate de guvern ori sã
luãm poziþie oricând apare vreun pro-
iect de lege care afecteazã profesia.
Avem grupuri de lucru cu oameni fo-
arte calificaþi, care urmãresc tot ce se
întâmplã în materie legislativã ºi nu-
mai anul acesta au fost peste 20 de
analize ºi luãri de poziþie faþã de astfel
de reglementãri.

Reporter: Valul de refugiaþi din
Ucraina de la începutul anului a pro-
dus probleme pentru domeniul dum-
neavoastrã?

Traian Briciu: Dacã vã referiþi la
problemele juridice, putem spune cã a
adus provocãri noi ºi au fost mai multe
initiative din partea UNBR. În primul
rând, în primele zile de la izbucnirea
conflictului, am organizat o campanie
foarte amplã de sprijin pentru refugiaþi
în problemele juridice, în care sute de
avocaþi s-au implicat pro bono.

Am realizat ºi un ghid în care am
identificat principalele probleme ju-
ridice cu privire la azil ºi migraþie, am
urmãrit foarte atent efectele acestei
migraþii ºi am observat cã are loc un
val de relocare a afacerilor spre Româ-
nia din þãrile afectate de rãzboi.
Astfel, cã pe 25 octombrie 2022, de
Ziua Europeanã a Avocaþilor, UNBR
a organizat conferinþa ”Rolul avocaþi-
lor în vremuri de rãzboi” în care s-au
discutat probleme privind relocarea
afacerilor din þãrile afectate, mãsurile
luate de guvern în acest context, evo-
luþia problemelor legate de azil ºi mi-
graþie, dar ºi despre Pachetul de re-
stricþii impuse avocaþilor prin Regu-
lamentul 2022/1904 al Consiliului
Uniunii Europene, care presupune
unele interdicþii pentru avocaþi în
acordarea consultanþei juridice unor
companii din Rusia. Deci, noua pro-
blematicã juridicã în acest context
este vastã ºi avocaþii interesaþi ºi
adaptabili pot trage concluzii cu pri-
vire la domeniile care ar putea repre-
zenta oportunitãþi. Am observat cã
aceastã temã, deloc simplã, a fost
continuatã ºi în conferinþe organizate
de unele societãþi de avocaturã.

Inclusiv la nivelul barourilor, în
special Maramureº ºi Suceava, a fost o
activitate continuã de rezolvare a pro-
blemelor juridice provocate de migra-
þie, dar implicarea avocaþilor a fost fo-
arte largã ºi în privinþa ajutorului uma-
nitar.

Reporter: Ce strategie a abordat
UNBR pentru a se adapta noilor reali-
tãþi?

Traian Briciu: Am rãspuns ante-
rior la aceastã întrebare, în chestiuni-
le punctuale. O strategie foarte exactã
pe termen lung este imposibilã în zi-
lele noastre, în care schimbãrile se
produc imprevizibil de cele mai mul-
te ori. Cine se aºtepta la o asemenea
pandemie sau rãzboi? Este clar cã nu
mai putem face planuri cincinale ºi
nimeni nu poate. Schimbãrile sunt
drastice, extrem de rapide ºi de multe
ori imprevizibile. Însã abordarea ace-
stor probleme încã de la primele sem-
ne a fost ºi este esenþialã. De aceea,
strategia a inclus întãrirea grupurilor
de lucru ale UNBR, care ºi-au intensi-
ficat foarte mult activitatea ºi urmã-
resc tot ce se întâmplã în domeniul le-
gislativ, al digitalizãrii, al pieþei avo-
caturii astfel încât sã preluãm din faºã
orice problemã cu impact asupra pro-
fesiei ar putea apãrea ºi sã putem ac-
þiona profilactic. Desigur, avem anu-
mite obiective pe termen lung care
fac parte din strategia de dezvoltare,
acestea fiind modernizarea profesiei
prin digitalizare ºi adaptare la cerinþe-
le pieþei, cum ar fi interprofesionalita-
tea, în paralel cu conservarea valori-
lor ºi principiilor de bazã care sunt tot
mai des atacate. Acest echilibru este
greu de menþinut, dar pânã acum am
reuºit ºi le mulþumesc avocaþilor care
în aceastã perioadã marcatã de crize
au înþeles cã acest echilibru este foar-
te fragil ºi n-au cedat din valorile ºi
principiile profesiei în vederea unor
avantaje sporadice, care ulterior ar fi
putut duce la slãbirea forþei avocaturii
în faþa noilor provocãri.

Reporter: Digitalizarea a ”miºcat”
în sens pozitiv domeniul dumneavoa-
strã de activitate?

Traian Briciu: Digitalizarea a in-
trat deja pe trend pozitiv în avocaturã
ºi este unul dintre principalele obiecti-
ve ale anului 2023. Avem deja platfor-
ma cautavocat.ro, cu toate funcþionali-
tãþile de intermediere a relaþiei avocat
client în mediul online, în condiþii de
siguranþã ºi cu respectarea legislaþiei
în vigoare. Chiar la ultima ºedinþã de
consiliu UNBR, care a avut loc în ace-
astã lunã, grupul de lucru cu compe-
tenþã în acest domeniu a prezentat stra-
tegia de digitalizare a profesiei de avo-
cat pentru perioada urmãtoare.

Strategia este construitã în jurul a
trei direcþii principale de intervenþie:
l Eficientizarea organizãrii ºi

exercitãrii profesiei de avocat;
l Facilitarea cooperãrii cu insti-

tuþiile sistemului judiciar;
l Consolidarea încrederii clienþi-

lor în avocat ºi în instituþiile profesiei
de avocat.

Atingerea acestui scop presupune
obiective strategice precum:
l Implementarea unui Portal al

Barourilor;
l Implementarea unui sistem pri-

vind identificarea electronicã a avoca-
þilor;
l Pregãtirea resurselor umane

pentru adaptarea la transformarea di-
gitalã a profesiei de avocat;
l Consolidarea capacitaþii insti-

tuþionale a organelor profesiei de avo-
cat
l Interacþiunea cu autoritãþile

pentru creºterea calitãþii actelor nor-
mative.

Reporter: Cum apreciaþi competi-
þia din domeniu?

Traian Briciu: Competiþia diferã

de la o zonã la alta, în Bucureºti ºi ma-
rile oraºe fiind mai mare. Dacã ne refe-
rim la competiþia onestã între avocaþi,
aici nu sunt probleme întrucât avocaþii
au un cult în privinþa deontologiei pro-
fesionale iar confraternitatea este unul
dintre principiile de bazã. Cel puþin, la
comisia de disciplinã nu ne confrun-
tãm cu cazuri de practici anticoncu-
renþiale ºi nici de concurenþã neloialã.
În 2021, UNBR a modificat Statutul
profesiei ºi a adaptat regulile publici-
tãþii ºi ale participãrii avocaþilor la
platformele de intermediere a servicii-
lor, astfel încât aceºtia sã nu fie deza-
vantajaþi în raport cu alte profesii, care
aveau libertãþi mai largi sã se promo-
veze. Tot mai des, aceste profesii intrã
pe domeniul rezervat avocaturii, ofe-
rind consultanþã juridicã prin SRL-uri,
ceea ce este ilegal ºi þine chiar de do-

meniul penalului. Însã, mediul online
este foarte prolific pentru activitãþi ile-
gale ºi cum am spus mai devreme, în
perioada pandemiei a proliferat. Avem
o strategie amplã de combatere a ace-
stui fenomen ºi începe sã dea roade.
Însã inventivitatea infracþionalã în
mediul online este foarte mare, astfel
încât trebuie sã urmãrim continuu ºi sã
adaptãm strategia.

Reporter: Ce loc are responsabili-
tatea socialã în strategia UNBR? Cum
se implicã UNBR ºi casele de avocatu-
rã în acest sens?

Traian Briciu: Într-adevãr, respon-
sabilitatea socialã a fost un laitmotiv al
strategiei de comunicare în ultimii doi
ani. Avem un proiect pe termen lung
de educaþie juridicã în ºcoli, care se
numeºte ”Fii avocat în ºcoala ta!”, fo-
arte bine organizat la nivel naþional, în
care peste douã mii de avocaþi s-au im-
plicat voluntar ºi s-au dus în sute de
ºcoli pentru a explica elevilor noþiuni
juridice de bazã, care sã le foloseascã
în viaþã pentru a deveni cetãþeni re-
sponsabili, cu respectul legii, al seme-
nilor ºi al statului de drept. Ei trebuie
sã-ºi cunoascã atât drepturile ºi liber-
tãþile, cât ºi consecinþele acþiunilor lor.
Avem convingerea cã educaþia este
singura modalitate pentru asanarea so-
cietãþii ºi pentru bunãstarea ei, iar edu-
caþia juridicã este foarte importantã în
acest scop. Faþã de alte profesii, avo-
catura are avantajul numãrului semni-
ficativ de avocaþi activi, rãspândiþi pe-
ste tot ºi iatã cã o bunã parte a acestora
a primit cu entuziasm profesional ace-
ste proiecte ºi s-au implicat din tot su-
fletul. Aceasta este imaginea realã a
avocatului, gata sã-ºi ajute semenii,
sã-i apere, sã sprijine comunitatea ºi sã
caute dreptatea. ªi societatea a recep-
tat foarte bine aceste proiecte, a putut
vedea faþa adevãratã a avocatului, a
cãpãtat mai multã încredere în el. Aºa
cum spunea ºi dl. ministru al justiþiei,
Cãtãlin Predoiu, ”Fii avocat în ºcoala
ta!” este poate cel mai important pro-
iect din domeniul juridic ºi sperãm sã-l
putem þine pe termen foarte lung,
astfel încât sã se vadã efectul esenþial
ºi anume asaanarea societãþii.

O altã campanie pe care am de-
sfãºurat-o la nivel naþional este ”Avo-
caþi pentru refugiaþi”, despre care am
vorbit mai devreme ºi care a implicat
sute de avocaþi care au oferit consul-
tanþã pro bono celor aflaþi în nevoie.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi de la
2023?

Traian Briciu: Vremurile ne-au
dovedit cã nu este cazul sã avem aºtep-

tãri, ci sã acþionãm pentru obiectivele
noastre, despre care am vorbit mai de-
vreme. Sigur vor fi provocãri mari în
contextul unei recesiuni care deja a
început, însã am convingerea cã sun-
tem pe calea cea bunã.

Reporter: Vã mulþumim! n

(1) CCBE: Overview of letters in sup-
port of endangered lawyers 2021,
https://www.ccbe.eu/fileadmin/specia-
l i t y _ d i s t r i b u t i o n / p u b l i c / d o c u-
ments/HUMAN_RIGHTS_LETTERS/_R
EPORTS_-_RAPPORTS/2021/EN_2021
_OVERVIEW-CCBE-LETTERS-2021.pdf
accesat la 11.11.2022
Arrested Lawyers Initiative, Raportul
„The Crackdown. Systematic Arbitrary
Inprisonment of Lawyers in Turkey
(2016-2022)”,
h t t p s : / / a r r e s t e d l a w y e r s . o r g /
2021 /12 /10 /new -repor t - the -crac-
kdown-against-lawyers-in-turkey/

D
igitalizarea a intrat deja pe trend pozitiv în avocaturã ºi este

unul dintre principalele obiective ale anului 2023, ne-a spus

Traian Briciu, Preºedintele Uniunii Naþionale a Barourilor din

România (UNBR), apreciind cã, în contextul digitalizãrii accele-

rate de pandemie, a avut loc o creºtere a fenomenului avocaturii ilegale

sau false. Domnul Traian Briciu ne-a vorbit, într-un interviu, despre acest

fenomen îngrijorãtor, de care clienþii trebuie sã þinã seama, dar ºi despre

schimbãrile din domeniul avocaturii.

În contextul digitalizãrii accelerate de
pandemie, a avut loc o creºtere a fenomenului
avocaturii ilegale sau false. În spatele
ecranului se pot lua identitãþi false sau se poate
exercita fãrã drept o profesie. UNBR a luat
toate mãsurile pentru eradicarea acestui
fenomen atât pe cale judiciarã, cât ºi prin
promovarea surselor sigure de contactare a
avocaþilor în mediul online, cum este platforma
de intermediere avocat-client: cautavocat.ro".

Am realizat ºi un ghid în care am identificat
principalele probleme juridice cu privire la azil
ºi migraþie, am urmãrit foarte atent efectele
acestei migraþii ºi am observat cã are loc un
val de relocare a afacerilor spre România din
þãrile afectate de rãzboi".
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NOTARIAT
DUMITRU VIOREL MÃNESCU, PREªEDINTELE UNNPR:

„Indiferent de context, misiunea
notarului public rãmâne aceeaºi:
garantarea siguranþei circuitului

civil ºi a dreptului de proprietate”

Reporter: Dupã pandemia de Co-
vid-19, societatea româneascã se con-
fruntã cu efectele indirecte ale conflic-
tului armat din Ucraina. În acest con-
text, care au fost provocãrile cãrora
notarii publici le-au fãcut faþã?

Dumitru Viorel Mãnescu: În mo-
mentele de cumpãnã pentru copiii, fe-
meile ºi vârstnicii alungaþi de rãzboi
din þara lor, notariatul român ºi-a ex-
primat solidaritatea cu aceºtia nu doar
la nivel declarativ, ci concret, prin fap-
te. Într-o primã etapã, UNNPR ºi Ca-
merele Notarilor Publici au donat
sume importante de bani pentru finan-
þarea efortului de cazare ºi ajutorare cu
produse de strictã necesitate a acestor
oameni, pe care îi considerãm ca fraþi
aflaþi într-o situaþie dramaticã. Împre-
unã cu colegii notari din structurile de
conducere ale profesiei am agreat o
strategie punctualã de asistenþã, pe
care am implementat-o consecvent.
Strategia de intervenþie în sprijinul re-
fugiaþilor a fost structuratã pe paliere
de acþiune distincte. Un prim palier l-a
reprezentat ajutorul material ºi finan-
ciar de strictã necesitate. Fondurile au
provenit din surse proprii ale Uniunii
ºi Camerelor ºi au fost direcþionate cã-
tre persoanele aflate în nevoie, în baza
colaborãrii cu Arhiepiscopia Sucevei
ºi Rãdãuþilor, Episcopia Ortodoxã
Românã a Maramureºului ºi Sãtmaru-
lui, Episcopia Tulcii ºi Arhiepiscopia
Dunãrii de Jos. Ne-am unit eforturile
cu cele ale Bisericii, încurajaþi de
exemplul preoþilor români din regiu-
nea de frontierã cu Ucraina, care au
dovedit îndurare creºtinã fãrã margini
faþã de semenii ucraineni aflaþi în ne-
voie. Ei erau prezenþi zi ºi noapte în
punctele de trecere a graniþei ºi
cunoºteau cel mai bine problemele re-
ale ale oamenilor, motiv pentru care
am hotãrât sã colaborãm cu Biserica în

oferirea ajutoarelor pentru refugiaþi.
Un al doilea palier de acþiune a con-

stat în asistarea, la cerere, a persoane-
lor care doreau informaþii ºi consiliere
referitor la statutul de refugiaþi ºi la
normele care reglementeazã tranzita-
rea teritoriului naþional al României.
Asistenþa a fost asiguratã pro bono de
notari din zonele de afluenþã a refugia-
þilor.

Totodatã, având în vedere necesita-
tea colaborãrii cu traducãtorii de ucra-
ineanã ºi rusã, notarii publici au fãcut
demersuri, încununate de succes, pen-
tru asigurarea legãturii permanente cu
cei peste 1.000 de translatori autorizaþi
de Ministerul Justiþiei, specializaþi în
limbile respective. A fost un efort im-
portant, au fost costuri nu doar finan-
ciare, ci ºi de timp deloc de neglijat, în
condiþiile în care activitatea curentã a
birourilor notariale a continuat ca de
obicei.

Cel de-al treilea palier de acþiune a
fost intervenþia directã, personalã, a
notarilor care au dorit sã se implice di-
rect, personal, prin voluntariat. Ei au
aprovizionat cu apã, alimente ºi pro-
duse de primã necesitate, prin punctul
de trecere Isaccea, cetãþenii ucraineni
care aºteptau în numãr impresionant

trecerea în România; notarii din cadrul
Camerei Notarilor Publici Galaþi s-au
implicat activ în strângerea de fonduri
necesare cazãrii, transportului ºi pro-
curãrii de produse de primã necesitate,
furnizând totodatã asistenþã juridicã ºi
servicii de traducere pentru refugiaþii
gãzduiþi în centrul de primire organi-
zat în cadrul Camerei; am avut colegi
care au gãzduit în regim de urgenþã
mame ºi copii ucraineni, pânã la gãsi-
rea unor soluþii din partea autoritãþilor.
Totodatã, notari din cadrul Camerei
Notarilor Publici Bucureºti au oferit
consultaþii juridice notariale gratuite
cetãþenilor ucraineni ajunºi pe terito-
riul României care au solicitat asisten-
þã în jurisdicþia Camerei, municipiul
Bucureºti ºi judeþele Cãlãraºi, Giur-
giu, Ialomiþa, Ilfov ºi Teleorman; Ca-
mera Notarilor Publici Cluj a sponso-
rizat organizaþii ale societãþii civile
care acþioneazã direct în punctul de
frontierã Sighetul Marmaþiei pentru
preluarea celor care trec graniþa; Ca-
mera Notarilor Publici Oradea a orga-
nizat o reþea de sprijin funcþionalã în
zona de frontierã.

În sfârºit, dar nu în ultimul rând, cel
de-al patrulea palier de acþiune a con-
stat în intervenþia UNNPR la nivelul
Consiliului Notariatelor din Uniunea
Europeanã – CNUE cu propuneri con-
crete de asistenþã pentru notariatul
ucrainean. Ca urmare a discuþiilor pur-
tate, CNUE a decis în unanimitate
acordarea statutului de membru obser-
vator notariatului ucrainean. Notaria-
tul român s-a implicat activ în elabora-
rea ºi adoptarea unei rezoluþii prin care
se condamna agresiunea asupra statu-
lui suveran ºi independent Ucraina ºi
se recunoºtea statutul de membru ob-
servator al Camerei Notarilor din
Ucraina. În plus, ca reprezentant al no-
tariatului român, mandatat fiind de co-

legii mei, am solicitat mobilizarea re-
zervei financiare a CNUE pentru spri-
jinirea notariatului ucrainean ºi a refu-
giaþilor din calea rãzboiului. În con-
textul în care transmiterea directã a
fondurilor cãtre Ucraina era dificilã în
situaþia datã, s-a propus susþinerea
eforturilor notariatelor din statele ce se
aflã la graniþa cu Ucraina: România,
Polonia, Ungaria ºi Slovacia. Totoda-
tã, notariatul român, prin reprezentan-
tul sãu la Bruxelles, s-a implicat în ac-
tivitatea comitetului de crizã care se va
constitui la nivelul CNUE, pentru co-
ordonarea acþiunilor notariatelor care
sunt direct implicate în acordarea de
ajutor umanitar.

Privind retrospectiv la ultimii trei
ani, aflaþi, fãrã îndoialã, sub semnul
unor evenimente cu totul ieºite din co-
mun, din rutina existenþialã cu care
eram obiºnuiþi, nu pot sã nu remarc do-
vada extraordinarã a solidaritãþii, spi-
ritului de întrajutorare ºi unitãþii care
existã nu doar între noi, notarii publici,
ci ºi cu restul semenilor noºtri, mai
ales în momente de cumpãnã. Sunt
onorat cã fac parte din acest grup unit
de profesioniºti aflaþi în serviciul so-
cietãþii ºi mã simt, totodatã, obligat.

Reporter: Cât de afectatã este acti-

vitatea notarilor publici în aceastã pe-
rioadã marcatã de o succesiune de cri-
ze?

Dumitru Viorel Mãnescu: La ni-
vel individual, uman, fãrã îndoialã
cã cei mai mulþi dintre noi am fost ºi
suntem afectaþi de multitudinea de
„ºocuri” cãrora, asemeni întregii so-
cietãþi, suntem nevoiþi sã le facem faþã.
Ca parte a serviciului de interes public,
rãspunzând misiunii încredinþate de
Stat, nu am încetat însã nicio clipã sã
ne facem datoria, asumând-ne, indife-
rent de conjuncturã, responsabilitatea
enormã a asigurãrii garanþiei ºi legali-
tãþii circuitului civil.

Reporter: Cum reuºesc notarii pu-
blici sã facã faþã acestei perioade com-
plicate?

Dumitru Viorel Mãnescu: Prin
exercitarea consecventã a competen-
þelor ce le revin conform legii ºi prin
exersarea acelor calitãþi personale care
i-au îndrumat cãtre aceastã profesie.
Activitatea notarialã constã în analiza-
rea situaþiilor complexe de viaþã pe
care oamenii le supun atenþiei notari-
lor, cãutând soluþii, consiliere, înþele-
gere. Redactarea actelor autentice este
doar una dintre componentele interac-
þiunii notarului cu clientul sãu. În
amonte se aflã misiunea notarului de
consiliere, de ascultare, de înþelegere a
problemelor sau situaþiilor care îi sunt
supuse atenþiei spre rezolvare. Antici-
parea, expertiza, excelenþa juridicã în
proiectarea unui act simplu care sã
ofere garanþia securitãþii juridice abso-
lute – acestea sunt criterii de compe-
tenþã cruciale pentru profesioniºtii din
domeniul notariatului. Aºadar, indife-
rent de conjunctura politicã, geopoliti-
cã, climaticã, sanitarã etc notarii pu-
blici rãmân fideli rolului lor, acela de
pacificatori ai relaþiilor din societate.

Reporter: Cea a însemnat anul
2022 din perspectiva efortului de mo-
dernizare a profesiei notariale?

Dumitru Viorel Mãnescu: Consi-
der cã o discuþie despre modernizarea
activitãþii notariale ar trebui sã fie ex-
haustivã, sã puncteze realizãrile de
parcurs din cei 27 de ani care s-au
împlinit de la trecerea de la notariatul
de stat la notariatul public. Proiectele
de anvergurã în care suntem angrenaþi
în prezent nu ar fi fost posibile - ca vi-
ziune, strategie ºi finanþare – fãrã
„creºterea” constantã, asumatã de toþi
membrii profesiei notariale, în ceea ce
priveºte modernizarea legislaþiei, a
procedurilor ºi instrumentelor de lucru
din birourile noastre, a procesului de
pregãtire a noi generaþii de notari pu-
blici. Este un cumul de reuºite de care
suntem mândri ºi care fac posibilã

acum trecerea cãtre notariatul digital.
Pentru Uniunea Naþionalã a Notarilor
Publici din România, pentru Camerele
Notarilor Publici, pentru cei 2569 de
notari publici în funcþie, anul 2022 s-a
situat sub semnul continuitãþii în di-
recþia implementãrii noilor tehnologii
în activitatea notarialã.

Reporter: Digitalizarea a „miºcat”
în sens pozitiv domeniul dumneavoa-
strã de activitate?

Dumitru Viorel Mãnescu: Permi-
teþi-mi, vã rog, un scurt preambul, ab-
solut necesar înainte de a intra în su-
biect. Din punctul meu de vedere, di-
gitalizarea de dragul digitalizãrii este
exclusã! Ceea ce trebuie sã urmãrim
nu doar noi, notarii, ci toþi profesio-
niºtii din toate domeniile de activitate,
dar mai ales toþi factorii instituþionali
responsabili implicaþi în acest proces
de anvergurã este digitalizarea ca ºi
condiþie imperativã pentru dezvolta-
rea economicã durabilã, echitabilã ºi
incluzivã. Digitalizarea nu este ºi nu
trebuie sã fie un scop în sine. Digitali-
zarea este ºi trebuie sã fie un instru-
ment util ºi revoluþionar menit sã ne
uºureze existenþa, sã ne conecteze ra-
pid, simplu ºi în siguranþã deplinã la
viaþa  economicã,  sã  ne  aducã  mai
aproape unii de alþii, sã ne faciliteze
dezvoltarea individualã ºi în colectivi-
tate.

De ce spun toate acestea? Am re-
marcat, din pãcate, o fetiºizare pericu-
loasã a conceptului, în detrimentul
afirmãrii interesului ºi libertãþilor indi-
viduale, de grup ºi sociale. Este propa-
gatã în spaþiul public de voci care nu
au tangenþã cu mediile de profesio-
niºti, ci mai degrabã cu cele ce þin de
interese de afaceri mai mult sau mai
puþin obscure. Este vital ca vocile pro-
fesioniºtilor sã primeze, nu cele ale ne-
gustorilor. Este necesarã unitatea ºi
cooperarea tuturor actorilor din eco-
nomie, indiferent de domeniul în care
activeazã, pentru o abordare activã ºi
inovativã a digitalizãrii, fãrã a ignora
specificul local în care profesãm ºi
fãrã a pierde din vedere finalitatea aces-
tui proces transformativ. În ceea ce ne
priveºte pe noi, notarii publici, scopul
fuziunii serviciilor notariale cu noile
tehnologii este acela de a oferi societã-
þii servicii convenabile în termeni de
costuri financiare ºi de timp, fãrã a
face rabat la principalul nostru atribut,
acela de garanþi ai siguranþei circuitu-
lui civil ºi ai dreptului de proprietate.

Revenind la întrebarea dumneavoa-
strã, respectiv efectul pozitiv al adop-
tãrii noilor tehnologii în notariat, tre-
buie spus cã harta parcursului digital
al profesiei are ca repere deja realizate:

înfiinþarea registrelor notariale de in-
teres naþional; reformarea ºi eficienti-
zarea procedurilor de arhivare ºi înre-
gistrare a actelor notariale ºi elabora-
rea noilor metodologii din sfera de
competenþã a profesiei, astfel încât in-
troducerea pe mai departe noilor teh-
nologii sã aibã loc pe un fundament
solid; promovarea semnãturii electro-
nice, încã din anul 2009, ca mijloc si-
gur de acces la informaþii confidenþia-
le, venind în întâmpinarea cerinþelor ºi
necesitãþilor de securitate digitalã; ela-
borarea programului informatic origi-
nal privind evidenþa centralizatã a tu-
turor actelor autentice instrumentate
de notarii publici din România, pre-
zentat notarilor în fazã de proiect încã
din anul 2012; realizarea proiectului
de informatizare ºi gestionare a activi-
tãþii notariale „I-NOT România”, rea-
lizat în parteneriat cu Genapi Franþa,
finanþat exclusiv de Centrul Naþional
de Administrare a Registrelor Naþio-
nale Notariale CNARNN –
INFONOT. Entitatea din cadrul
UNNPR cãreia îi revine dificila misiu-
ne a implementãrii instrumentelor di-
gitale în activitatea birourilor notariale
este Centrul Naþional de Administrare
a Registrelor Naþionale Notariale
CNARNN – Infonot. În paralel cu
sprijinirea permanentã a activitãþilor
curente ale UNNPR, Centrul de Date
elaboreazã ºi implementeazã proiecte
inovative de digitalizare a activitãþilor
notariale, fãrã a ignora specificul local
în care notarii publici profeseazã ºi
fãrã a pierde din vedere finalitatea ace-
stui proces transformativ.

Acþiunile întreprinse în direcþia im-
plementãrii noilor tehnologii în activi-

tatea notarialã se desfãºoarã în contex-
tul mai larg al digitalizãrii administra-
þiei publice. Notariatul român lucreazã
îndeaproape cu factorii instituþionali
implicaþi în racordarea þãrii la revolu-
þia tehnologicã în desfãºurare, cu Mi-
nisterul Justiþiei ºi cu Ministerul Cer-
cetãrii, Inovãrii ºi Digitalizãrii. Sun-
tem parte a procesului de elaborare,
aprobare ºi, ulterior, de implementare

a Proiectului de lege privind activita-
tea electronicã notarialã, participãm la
întâlniri ºi ºedinþe de lucru cu specia-
liºtii din minister, avem un cuvânt de
spus ºi ne exercitãm aceastã prerogati-
vã.

Reporter: Care este rolul notarului
public în societatea informaþionalã su-
per tehnologizatã de mâine?

Dumitru Viorel Mãnescu: Era di-
gitalã vine la pachet cu noi responsabi-
litãþi pentru noi, notarii publici. Prin
însãºi esenþa activitãþii pe care o des-
fãºurãm, ne-am poziþionat, tradiþional,
ca furnizori de încredere, garantând le-
galitatea ºi siguranþa circuitului juridic
ºi a celui economic. Mai nou, încrede-
rea cu care am fost investi þ i
dobândeºte valenþe digitale.

În ce sens? În relaþia de încredere cu
notarul, clienþii se bazeazã pe gestio-
narea responsabilã ºi profesionistã a
datelor personale ºi a informaþiilor de
naturã privatã. În contextul digitalizã-
rii, încrederea în corectitudinea ºi con-
fidenþialitatea actului notarial trebuie
sã fie augmentatã cu încrederea în si-
guranþa noilor instrumente de lucru ºi
a reþelelor telematice. Pentru persoana
care trece pragul biroului notarial ga-
rantul fiabilitãþii, credibilitãþii ºi secu-
ritãþii noilor tehnologii este notarul ºi
nimeni altcineva. Aºadar, acesta devi-
ne inclusiv furnizor de încredere
digitalã.

Discuþia trebuie fãcutã ºi în sens in-
vers. Într-o economie globalã bazatã
pe interconectivitatea crescândã a tu-
turor activitãþilor umane, încrederea
digitalã este o necesitate. Încrederea în
tehnologie – ºi aici mã refer inclusiv la
încrederea noastrã, a notarilor publici,
în instrumentele de lucru digitale –
este condiþionatã de siguranþa pe care
aceasta o oferã în ceea ce priveºte con-
fidenþialitatea, integritatea ºi disponi-
bilitatea sistemelor conectate. Poate fi
garantatã 100% aceastã siguranþã ºi
dacã da, de cãtre cine? Aºadar, ca fur-
nizori de încredere pentru cetãþeni,
mediu de afaceri ºi Stat avem ºi noi, la
rândul nostru, nevoie de garanþii de se-
curitate referitoare la sistemele infor-
matice care urmeazã sã preia o parte a
activitãþilor umane. Acest lucru trebu-
ie înþeles ºi tratat cu toatã seriozitatea
de instituþiile implicate în digitalizare.

Reporter: Care sunt domeniile de
interes maxim pentru clienþi, aºa cum
rezultã din activitatea birourilor nota-
riale?

Dumitru Viorel Mãnescu: Tradi-
þional, problematica succesiunilor ºi a
tranzacþiilor imobiliare preocupã cu
prioritate publicul, iar acest lucru se
vede din volumul important de solici-
tãri de consiliere ºi de întocmire de
acte notariale.

Reporter: Activitatea birourilor
notariale oferã o imagine veridicã a
stãrii economiei. Luând ca indicator
volumul tranzacþiilor imobiliare din
ultima perioadã, credeþi cã se apropie
o crizã financiarã?

Dumitru Viorel Mãnescu: Creºte-
rea galopantã a inflaþiei, scumpirea
creditului, erodarea puterii de cumpã-
rare ºi reorientarea prioritãþilor de con-
sum afecteazã, cu siguranþã, nu doar
piaþa imobiliarã, ci întreaga economie,

în ansamblul ei. Ca notari publici, pri-
mim semnale în acest sens prin inter-
mediul actelor pe care le întocmim.
Voi încheia însã într-o notã optimistã,
exprimându-mi speranþa cã nu vom
mai avea parte de încã o crizã financia-
rã. Sunt suficiente cele cãrora le-am
fãcut faþã pânã acum, ca popor ºi indi-
vidual.

Reporter: Mulþumim! n

M
isiunea notarului public rãmâne aceeaºi, indiferent de con-

text, respectiv garantarea siguranþei circuitului civil ºi a

dreptului de proprietate, subliniazã dr. Dumitru Viorel

Mãnescu, notar public, preºedintele Uniunii Naþionale a No-

tarilor Publici din România (UNNPR). Printre altele, domnia sa ne-a spus,

în cadrul unui interviu, cã, tradiþional, problematica succesiunilor ºi a

tranzacþiilor imobiliare preocupã cu prioritate publicul, iar acest lucru se

vede din volumul important de solicitãri de consiliere ºi de întocmire de

acte notariale.

Pentru Uniunea Naþionalã a Notarilor
Publici din România, pentru Camerele
Notarilor Publici, pentru cei 2569 de notari
publici în funcþie, anul 2022 s-a situat sub
semnul continuitãþii în direcþia
implementãrii noilor tehnologii în
activitatea notarialã".

Având în vedere necesitatea colaborãrii cu
traducãtorii de ucraineanã ºi rusã, notarii
publici au fãcut demersuri, încununate de
succes, pentru asigurarea legãturii
permanente cu cei peste 1.000 de translatori
autorizaþi de Ministerul Justiþiei, specializaþi
în limbile respective".



COMPANII

”Când construieºti o
bazã solidã ºi creºti

organic ºi sãnãtos nu ai
cum sã eºuezi”

(Interviu cu avocatul Alexandra Ianul)

Reporter: Care sunt provocãri-
le cu care vã confruntaþi în aceastã
perioadã marcatã de diverse crize?

Alexandra Ianul: Provocãrile
au fost semnficative mai ales în
cazul clienþilor ale cãror domenii
de activitate au fost direct afectate
sau influenþate de situaþia geopoli-
ticã, ºi mã refer aici îndeosebi la
cei care activeazã în comerþul ex-
terior. Am asistat anul acesta la re-
desenãri semnificative ale mode-
lelor de business care au necesitat
ºi intervenþia noastrã ca avocaþi,
ceea ce a fost o mare provocare.
Mi se pare cã cei care au reuºit sã
depãºeascã obstacolele create de
aceastã nouã crizã au dat dovadã
de o imensã creativitate ºi capaci-
tate de adaptare. Evident, ºi noi am
demonstrat aceleaºi capabilitãþi ºi
de aceea ne-am ºi mentinut pozitia
faþã de clienþii din zona de busi-
ness.

Reporter: Ativitatea caselor de
avocaturã a avut de suferit dupã
aceastã perioadã complicatã?

Alexandra Ianul: În opinia
mea, cei care aveau o activitate so-
lidã anterior acestor crize ºi-au
menþinut poziþia ºi cu siguranþã o
vor menþine în continuare. Ca ºi
clienþii de care vorbeam mai sus,
în calitate de casã de avocaturã cu
peste zece ani de experienþã trebu-
ie sã fii capabil sa te adaptezi la
modificarile pieþei ºi sã oferi ser-
viciie la nivelul la care acestea
sunt cerute.

Nu o datã am spus…când con-
struieºti o bazã solidã ºi creºti or-
ganic, sãnãtos ºi în timp, nu ai cum
sã eºuezi, indiferent de ceea ce se

întâmplã.
Reporter: Ce modificãri au loc

în acest sector?
Alexandra Ianul: Modificãrile

sunt numeroase, profesia evoluea-
zã, regulile se complicã, însã totul
este spre bine. Sper ca în urmãtorii
zece ani ºi acest domeniu sã se
profesionalizeze cu adevãrat ºi sã
ajungem la nivelul unor þãri mult
mai dezvoltate decât noi, din
punct de vedere profesional.

Reporter: Ne puteþi spune din
ce zonã sunt cele mai multe dosare
de pe rolul instanþelor?

Alexandra Ianul: În ultimele
douã luni, observ cã sunt din ce în
ce mai multe solicitãri în domeniul
insolvenþei, fiscalului ºi în relaþii-
le comerciale dintre societãþi, toa-
te având ca sursã dificultãþile la
platã. Aceeaºi situaþie ºi în cazul
creditelor, indiferent cã este vorba
despre persoane fizice sau juridi-
ce. Consecinþele rãzboiului pe
plan economic nu sunt de neglijat,
companiilor ºi oamenilor li s-au
diminuat sursele de venit sau au
devenit insuficiente datoritã
creºterii excesive a preþurilor pro-
duselor ºi serviciilor esenþiale.

Reporter: Cum aþi reuºit sã vã
adaptaþi noilor realitãþi? A existat
o strategie?

Alexandra Ianul: Cred cã anul
acesta ne-a maturizat forþat ºi ne-a
determinat sã evoluãm. Am simþit
cã trebuie sã apãsãm pedala la ma-
xim ºi am intrat într-o etapã de
dezvoltare pe care poate în alte
condiþii am mai fi amânat-o o pe-
rioadã. Spre deosebire de anii an-
teriori când focus-ul meu era ex-

clusiv pe partea juridicã, anul ace-
sta am dedicat foarte multe resurse
dezvoltãrii, îmbunãtãþirii activitã-
þii ºi am avut grijã ca oamenii sã
cunoascã în ce constã activitatea
noastrã ºi ce rezultate deosebite
am avut ºi avem în continuare.
Sunt extraordinar de mândrã cã,
cu toate obstacolele, dificultãþile,
provocãrile noastre, gradul de sa-
tisfacþie al clienþilor noºtri este
maxim, iar calitatea serviciilor
este excepþionalã, ºi nu o spun eu,
o spun ei.

“Cazuistica pe care
un credit în CHF
a putut-o crea
de-a lungul
timpului ridicã mari
provocãri juridice”

Reporter: Care sunt domeniile
în care aveþi cele mai multe dosa-
re?

Alexandra Ianul: Aria de acti-
vitate care câºtigã la volum este cu
siguranþã legea dãrii în platã.
Avem aproape 500 de dosare pe
rolul instanþelor din toatã þara ºi
acoperim toate speþele. Fie cã
clientul îºi doreºte reechilibrare,
fie cã îºi doreºte dare în platã, fie
cã a fost executat, acoperim toatã
cazuistica pe care un credit în

CHF a putut-o crea de-a lungul
timpului. Lumea nu crede, dar în
continuare este un domeniu care
ridicã mari provocãri juridice,
încã avem adversari iar unele spe-
þe ar pune în dificultate ºi cei mai
experimentaþi practicieni în drept.
Încã mã minunez, deºi am fost pre-
zentã de la ”facerea” acestei legi,
cum câteva articole dintr-o lege
pot naºte asemenea monºtri, juri-
dici evident.

Restul dosarelor sunt preponde-
rant în domeniul civil ºi conten-
cios administrativ ºi fiscal.

Reporter: Digitalizarea este
beneficã pentru domeniul dumne-
avoastrã?

Alexandra Ianul: Categoric
da. Am devenit mult mai eficienþi
ºi mai organizaþi. Cel mai mare
câºtig este acela cã avem mai mult
timp, pentru noi. Pentru mine bu-
nãstarea echipei mele este foarte
importantã. Nu cred în asuprirea
omului de cãtre om ºi nici în politi-
ca ”sclavagismului” la locul de
muncã. Digitalizarea ne-a ajutat
sã plecãm acasã la o orã decentã ºi
sã avem timp pentru familiile noa-
stre.

Reporter: Cu ce probleme se
confruntã un avocat acum?

Alexandra Ianul: Cred cã cele
financiare. Puterea de cumpãrare a
scãzut, plãþile se fac cu întarziere,
iar acest fenomen este dublat de
creºterea taxelor, a utilitãþilor ºi în

general a tuturor cheltuielilor pe
care trebuie sã le faci pentru a-þi
exercita profesia.

Reporter: Ce ne puteþi spune
despre competiþia între avocaþi?

Alexandra Ianul: Nu vreau sã
par lipsitã de modestie, dar pentru

noi nu prea existã. În ariile de acti-
vitate în care activãm noi, compe-
tiþie realã nu prea existã. Existã
însã foarte multã imposturã, iar
aici, din pacate, în lipsa unei edu-
caþii juridice a justiþiabililior, cali-
tatea actului juridic ºi implicit
omul vor avea de pierdut încã ceva
ani de acum încolo. Cred cu tãrie
cã, aºa cum educaþia financiarã a
populaþiei este idispensabilã, aºa
este ºi cea juridicã.

Reporter: Pentru anul viitor ce
aºteptãri aveþi?

Alexandra Ianul: Imense. Voi
exemplifica cu o glumã: Îmi do-
resc ca la finalul anului urmãtor sã
luãm premiul pentru cel mai bun
start-up al unei societãþi civile de
avocaturã. Ar fi prima etapã din
strategia pe care am gândit-o pen-
tru urmãtorii ani, care are ca
obiectiv aducerea brand-ului
IANUL în topul caselor de avoca-
turã din România.

Reporter: Vã mulþumim! n

C
reativitatea, capacitatea de adaptare ºi legãturile strânse din

cadrul echipei sunt câteva dintre secretele succesului unei case

de avocaturã, ne-a dezvãluit,prntre altele, avocatul Alexandra

Ianul (fostã Burada), în cadrul unui nterviu.

Specialistul ne-a spus cã provocãrile acestui an au fost semnficative mai

ales în cazul clienþilor ale cãror domenii de activitate au fost direct afec-

tate sau influenþate de situaþia geopoliticã: “Am asistat anul acesta la re-

desenãri semnificative ale modelelor de business care au necesitat ºi in-

tervenþia noastrã ca avocaþi, ceea ce a fost o mare provocare”.

În ultimele douã luni, observ cã sunt din ce
în ce mai multe solicitãri în domeniul
insolvenþei, fiscalului ºi în relaþiile
comerciale dintre societãþi, toate având ca
sursã dificultãþile la platã".

Aria de activitate care câºtigã la volum este
cu siguranþã legea dãrii în platã. Avem
aproape 500 de dosare pe rolul instanþelor
din toatã þara ºi acoperim toate speþele".

“Îmi doresc ca la
finalul anului
urmãtor sã luãm
premiul pentru cel
mai bun start-up al
unei societãþi civile
de avocaturã. Ar fi
prima etapã din
strategia pe care am
gândit-o pentru
urmãtorii ani, care
are ca obiectiv
aducerea brand-ului
IANUL în topul
caselor de
avocaturã din
România“.
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INTERVIU

“Dosarul electronic
ne uºureazã mult

activitatea“
(Interviu cu ªerban Dãnescu, partener în cadrul Casei de avocaturã Dãnescu & Asociaþii)

Reporter: Am traversat pande-
mia ºi în ultimul an am trãit sub
spectrul rãzboiului. Care sunt pro-
vocãrile cu care vã confruntaþi în
aceastã perioadã?

ªerban Dãnescu: Într-adevãr,
am trãit ºi trãim o perioadã compli-
catã, o permacrizã, ale cãrei efecte
vor continua sã se ºi sã ne defi-
neascã. Provocãrile din aceastã
perioadã constau mai degrabã în
deprinderea cu incertitudinea ºi cu
adaptarea la noi evenimente. Para-
frazând crezul serenitãþii, odatã ac-
ceptat faptul cã nu putem controla
evoluþiile globale, ne concentrãm
pe activitatea de avocaturã ºi ne
adaptãm mediului volatil. Conti-
nuãm sã ne sprijinim clienþii în pro-
vocãrile pe care le întâlnesc, fie ele
uzuale ori specifice permacrizei, în
maniera în care am fãcut-o întotde-
auna.

Reporter: Cât de afectatã este
activitatea caselor de avocaturã
dupã o perioadã în care s-a stat sub
semnul crizelor - sanitarã, energe-
ticã ºi geopoliticã?

ªerban Dãnescu: În ce ne pri-
veºte, am resimþit cel mai mult
efectele crizei sanitare, mai ales la
începutul acesteia, pânã când am
trecut în activitatea la distanþã.

Activitatea de instanþã a fost re-
luatã din mai 2020, fãrã diferenþe
majore. În mod paradoxal, criza sa-
nitarã a determinat o schimbare be-
neficã în acest domeniu, pentru cã
instanþele au început sã facã citarea
cu indicarea unui interval orar,
pentru a evita aglomerarea sãlilor.
Astfel, s-a redus mult timpul petre-
cut aºteptând în instanþã, pentru cã
vechiul sistem presupunea citarea

în toate dosarele la aceeaºi orã, ne-
putând ºti dacã dosarul va fi strigat
la ora 9.00 sau la ora 13.00.

De asemenea, criza sanitarã a
grãbit digitalizarea în raport cu in-
stanþele, devenind mult mai des
uzitatã transmiterea documentelor
prin email sau consultarea dosaru-
lui electronic, în loc de consultarea
dosarului fizic în arhivã.

Sperãm ca aceste progrese sã
continue, chiar în lipsa presiunii
unei crize sanitare globale.

În ce priveºte criza energeticã ºi
geopoliticã, pânã la acest moment
nu am resimþit efecte negative. Cel
mai probabil acestea se vor resimþi
în anii viitori, probabil ºi printr-o
recesiune, mai ales dacã privim si-
tuaþia bursei din Statele Unite ºi a
mãsurilor luate pentru combaterea
inflaþiei. Pare cã problema inflaþiei
nu se va rezolva fãrã o recesiune,
dar aceasta încã întârzie.

În ceea ce priveºte criza geopoli-
ticã, sperãm ca aceasta sã nu se
adânceascã, rezolvarea situaþiei
pãrând, din pãcate, îndepãrtatã.

Reporter: Din ce zonã sunt cele
mai multe dosare de pe rolul in-
stanþelor?

ªerban Dãnescu: Nu ºtiu, nu
am urmãrit aceastã statisticã ºi nici
nu cred cã are vreo relevanþã pen-
tru casa noastrã. Specializarea noa-
strã nu este înspre mass market,
dacã-mi este permis sã preiau o de-
numire uzualã în alte industrii, ci,
din contrã, înspre tailor-made law
services.

Reporter: Valul de refugiaþi din
Ucraina de la începutul anului a
produs probleme pentru domeniul
dumneavoastrã?

ªerban Dãnescu: Nu, nu am re-
simþit nicio problemã. Din contrã,
a existat o mobilizare a profesiei
juridice pentru a oferi sprijin legal
refugiaþiilor sau asociaþiilor care le
ofereau sprijin.

Reporter: Ce strategie a abordat
casa dumneavoastra de avocatura
pentru a se adapta noilor realitãþi?

ªerban Dãnescu: Aº putea spu-
ne cã am cãutat sã ne asigurãm
clienþii cã se pot baza pe noi în con-
tinuare ºi cã suntem alãturi de ei, cã
înþelegem dificultãþile cu care se
confruntã.

Am încercat sã fim cât mai flexi-
bili pentru a ne adapta schimbãrilor
legislative, ºi nu numai, care au
afectat activitatea clienþilor noºtri,
ºi sã îi sprijinim. Spre exemplu, aºa
a stat situaþia cu privire la contrac-
tele de închiriere în care nu mai era
posibilã folosirea spaþiului cu de-
stinaþie comercialã în timpul loc-
kdown-ului sau în privinþa modifi-
cãrilor privind telemunca, în care a
fost nevoie de o reacþie rapidã ºi de
luciditate ºi calm în abordare.

Din perspectivã umanã, a fost
plãcut sentimentul de coeziune în
faþa adversitãþii, cã fiecare, prin
prisma profesiei sale, fãcea un
efort ca lucrurile sã continue.

Am cãutat sã ne desfãºurãm acti-

vitatea pe cât de aproape de norma-
litate este posibil ºi am remarcat cã,
în astfel de perioade, lucruri mici,
precum întâlnirile în persoanã cu
clienþii (desigur, în condiþii de si-
guranþã din punct de vedere sani-
tar) sunt importante pentru a simþi
cã încã mai avem reperele cu care
ne-am obiºnuit.

Reporter: Care sunt domeniile
în care aveþi cele mai multe dosare?

ªerban Dãnescu: Sincer, nu am
considerat, pentru modul nostru de
a face avocaturã, ca fiind relevant
criteriul cantitativ în funcþie de do-
meniu. Preferãm sã avem dosare
mai puþine, dar grele, iar domeniile
sunt variate.

În domeniul penal avem câteva
dosare importante de corupþie,
printre care dosarul „Insula Beli-
na” ºi dosarul Swietelsky, în care
sunt implicaþi foºti miniºtri ºi se-
cretari de stat din Ministerul Tran-
sporturilor.

Mai reprezentãm clienþi în mate-
rie administrativã, spre exemplu,
într-o disputã între cel mai mare
constructor din Buzãu ºi Munici-
piul Buzãu cu privire la construirea
unui cartier sau în domeniul concu-
renþei, în care asistãm o societate
importantã de leasing pentru anu-
larea unei amenzi aplicate de Con-
siliul Concurenþei sau dispute
împotriva ASF referitoare la mo-
dul de aplicare (sau, mai degrabã,
neaplicare) a legislaþiei pieþei de
capital în cazul SIF Muntenia.

De asemenea, în domeniul drep-
tului privat (drept civil, drept co-
mercial) avem mai multe dosare
împotriva BTT, care urmãreºte
anularea contractelor încheiate cu
terþii, ca urmare a condamnãrii fo-
stului sãu preºedinte-director ge-
neral pentru fals sau dosare privind
restituirea proprietãþilor naþionali-
zate. În ultima perioadã s-au
înmulþit ºi dosarele de defãimare
care, în afara evitãrii daunelor, au o
importanþã de principiu deosebitã,
fiind în discuþie chiar libertatea
presei. Trebuie sã menþionez ºi liti-
giile arbitrale, pe care le consider
specialitatea ºi pasiunea mea.

Nu pot sã omit nici practica noas-
trã de dreptul muncii, în care avem
o lungã colaborare cu operatorul de

transport public din Municipiul
Buzãu ºi de pe raza Asociaþiei de
Dezvoltare Intercomunitarã Bu-
zãu-Mãrãcineni. Acest domeniu
pare sã fie cel mai solicitant din
perspectiva numãrului de mandate.

Reporter: Digitalizarea a ”miº-
cat” în sens pozitiv domeniul dum-
neavoastrã de activitate?

ªerban Dãnescu: Da, absolut.
Comunicarea electronicã cu in-
stanþele ºi, mai ales, dosarul elec-
tronic, ne uºureazã mult activita-
tea. Sper ca aceste progrese sã con-
tinue, prin implementarea unui si-
stem centralizat ºi mai complex

pentru dosarul electronic. De ase-
menea, nu mã tem cã inteligenþa ar-
tificialã ar înlocui avocatul, ci
chiar sper sã ne înlocuiascã în sar-
cinile care consumã timp ºi nu ne-
cesitã prea multã gândire, cum ar fi
cãutãrile de jurisprudenþã. Motoa-
rele de cãutare sunt deja un ajutor,
deºi mai pot progresa în ce priveºte
criteriile de cãutare ºi acurateþea
lor.

Reporter: Care sunt dificultãþi-
le de care se loveºte un avocat în

2022?
ªerban Dãnescu: Cred cã în

2022 „toate-s vechi ºi nouã toate”,
în sensul în care ne confruntãm cu
aceleaºi dificultãþi cu care ne-am
confruntat ºi înainte de 2020.

Personal, consider cã existã o di-
ficultate uneori în relaþia cu instan-
þa, în sensul existenþei unei relaþii
prea rigide ºi distante. Cred cã ar fi
benefic pentru actul de justiþie ºi
pentru toate pãrþile implicate dacã
ideea cã, atât avocatul, cât ºi jude-
cãtorul, sunt „parteneri ai justiþiei”
ar fi pusã în practicã. Iar punerea în
practicã ar putea începe cu o mai
bunã comunicare ºi chiar colabora-
re pentru rezolvarea cauzei în ma-
nierã optimã. Sunt instanþe, spre
exemplu, care pun întrebãri, discu-
tã cu avocaþii, ridicã probleme pe
care le observã în dosar. Din pers-
pectiva avocatului este benefic sã
ºtii ce doreºte judecãtorul sã afle,
pe ce sã insiºti sau sã aduci lãmu-
riri, cum sã se organizeze cerceta-
rea procesului cât mai eficient pen-
tru toate pãrþile etc. Cred cã forma-
lismul impus de procedurã poate fi
respectat ºi în situaþia în care rela-
þiile dintre participanþii la judecatã
sunt umanizate.

Reporter: Cum apreciaþi com-
petiþia din domeniu?

ªerban Dãnescu: Consider cã
suntem într-un domeniu competi-
tiv, însã media calitãþii ar trebui
îmbunãtãþitã. Din pãcate, cred cã ºi
în cazul avocaturii, în unele situa-
þii, imaginea fals construitã, pre-
cum ºi marketing-ul excesiv con-
sumã resursele în detrimentul cali-
tãþii serviciilor prestate.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi de
la 2023?

ªerban Dãnescu: În 2023 mã
aºtept la ºi mai multe provocãri,
atât în domeniul profesional, cât ºi
în cel al construcþiei personale. Nu
are rost sã irosim nici noi o crizã

bunã din care putem ieºi mai cãliþi,
mai chibzuiþi, mai înþelepþi ºi mai
bine pregãtiþi pentru efectele sale
secundare. Cert este cã, indiferent
ce ne rezervã 2023, am aflat în ulti-
mii ani cã ne putem adapta rapid ºi
cã putem continua sã prestãm ofe-
rind servicii de calitate unor clienþi
care, la rândul lor, au nevoie din ce
în ce mai mult de ajutor de substan-
þã pentru a traversa cu succes acea-
stã perioadã plinã de provocãri.

Reporter: Mulþumesc! n

D
igitalizarea a influenþat actul juridic în sens pozitiv, este de pã-

rere ªerban Dãnescu, partener în cadrul Casei de avocaturã Dã-

nescu & Asociaþii. “Comunicarea electronicã cu instanþele ºi,

mai ales, dosarul electronic, ne uºureazã mult activitatea”, ne-a

spus avocatul în cadrul unui interviu, adãugând: “Sper ca aceste progre-

se sã continue, prin implementarea unui sistem centralizat ºi mai com-

plex pentru dosarul electronic. De asemenea, nu mã tem cã inteligenþa

artificialã ar înlocui avocatul, ci chiar sper sã ne înlocuiascã în sarcinile

care consumã timp ºi nu necesitã prea multã gândire, cum ar fi cãutãrile

de jurisprudenþã“.

Indiferent ce ne rezervã 2023, am aflat în
ultimii ani cã ne putem adapta rapid ºi cã
putem continua sã prestãm oferind servicii
de calitate unor clienþi care, la rândul lor,
au nevoie din ce în ce mai mult de ajutor de
substanþã pentru a traversa cu succes
aceastã perioadã plinã de provocãri".

Activitatea de instanþã a fost reluatã din mai
2020, fãrã diferenþe majore. În mod
paradoxal, criza sanitarã a determinat o
schimbare beneficã în acest domeniu, pentru
cã instanþele au început sã facã citarea cu
indicarea unui interval orar, pentru a evita
aglomerarea sãlilor".
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PRODUSE SI SERVICII

”Remarc un anumit
grad de destabilizare

a sistemului de justiþie pe
fondul crizelor actuale”

(Interviu cu Ovidiu Buduºan, Senior Partner Buduºan ºi Asociaþii)

Reporter: Care sunt provocãrile
cu care vã confruntaþi în aceastã
perioadã?

Ovidiu Buduºan: Desigur cã
resimþim ºi noi, ca ºi întreaga so-
cietate, contextul apãsãtor pe care
îl traversãm, atât la nivelul semna-
lelor pe care le primim din zona
clienþilor, cât ºi la nivel de percep-
þie personalã, în viaþa de zi cu zi.
Dar, raportat la specificul profesiei
noastre ºi al ariei de specializare,
cele mai mari provocãri au de-a
face cu incertitudinea legislativã în
domeniul dreptului penal ºi proce-
sual-penal, ºi aº da ca ºi exemplu
recentele dezvoltãri ale jurispru-
denþei constituþionale ºi interpreta-
tive în materia prescripþiei rãspun-
derii penale, chestiune care, din
punct de vedere practic, nu este
nici astãzi pe deplin lãmuritã. De
asemenea, aº remarca, cel puþin la
nivel de percepþie, preocuparea le-
giuitorului, atât primar, cât ºi dele-
gat, mã refer aici la Guvern, posibil
explicabilã ºi prin contextul inter-
naþional ºi socio-economic dificil,
spre alte arii mai curând decât pe
zona de clarificare a legislaþiei pro-
cesual-penale, de punere în acord a
acesteia cu jurisprudenþa constitu-
þionalã. ªi mã refer la proiectele de

modificare ale Codurilor penal ºi
de procedurã penalã, demers le-
gislativ care treneazã deja de câþiva
ani.

Reporter: Cât de afectatã este
activitatea caselor de avocaturã de
crizele din domeniul sanitar, ener-
getic ºi politic?

Ovidiu Buduºan: Aº completa
cele de mai sus privind instabilita-
tea legislativã prin a remarca ºi un
anumit grad de destabilizare a sis-
temului de justiþie pe fondul ace-
stor crize ºi al consecinþelor lor. Mã
refer la dezbaterile ºi controversele
privind aºa-zisa reformã a pensii-
lor magistraþilor, în situaþia în care
vedem zilnic cum tot mai mulþi ma-
gistraþi aleg sã pãrãseascã sistemul
care ºi acum este subdimensionat
din punct de vedere al nevoii de
personal de specialitate. Desigur,
activitatea caselor de avocaturã
este impactatã, avocaþii fiind în
cele din urmã auxiliari ai justiþiei.
Existã îngrijoarea cât se poate de
serioasã cã riscãm sã asistãm la
prelungirea proceselor dincolo de
termenul rezonabil ºi, potential,
chiar la o limitare a accesului la
justiþie.

Reporter: Ce modificãri au loc
în acest sector?

Ovidiu Buduºan: Se impune, în
mod evident, o anumitã reaºezare a
activitãþii, poate chiar ºi o restruc-
turare, pentru a corespunde noilor
realitãþi, a defini ºi a gestiona în
mod rezonabil aºteptãrile.

Reporter: Din ce zonã sunt cele
mai multe dosare de pe rolul in-
stanþelor?

Ovidiu Buduºan: În general,
percepþia mea este cã rãmân priori-
tare insolvenþele ºi litigiile comer-
ciale. În aria noastrã de activitate,
ºi anume, dreptul penal al afaceri-
lor, frauda în materia fondurilor
europene ºi evaziunea fiscalã, dar
ºi corupþia, în special în domeniul
public, genereazã un numãr mare
de cauze.

Reporter: Valul de refugiaþi din
Ucraina de la începutul anului a
produs probleme pentru domeniul
dumneavoastrã?

Ovidiu Buduºan: În domeniul
nostru de activitate, nu am remar-
cat un impact deosebit, ceea ce este
un lucru bun în opinia mea.

Reporter: Ce strategie a abordat
casa dumneavoastra de avocatura
pentru a se adapta noilor realitãþi?

Ovidiu Buduºan: Prima ºi cea
mai credibilã strategie a unei firme
de avocaturã rãmâne, în opina mea,
cea tradiþionalã, ºi anume sã ne asi-
gurãm cã eu ºi echipa mea dezvol-
tãm ºi menþinem abilitãþi ºi compe-
tenþe profesionale la nivel de top.
Deºi pare de domeniul evidenþei,
este extrem de important sã avem
permanent reprezentarea nevoii de
dezvoltare profesionalã constantã,
pentru a þine pasul cu toate dezvol-
tãrile din aria de activitate.

Reporter: Care sunt domeniile
în care aveþi cele mai multe dosare?

Ovidiu Buduºan: Aria noastrã
profesionalã fiind dedicatã încã de
la constituirea societãþii, în anul
2008, dreptului penal al afacerilor,
acesta este, în mod evident, dome-

niul în care avem cele mai multe
dosare. Dar din chestiunile penale
se desprind, de multe ori, ºi dife-
rende juridice conexe, în alte ramu-
ri de drept, administrativ sau chiar
civil, pe care, de asemenea, le ge-
stionãm.

Reporter: Digitalizarea a ”miº-
cat” în sens pozitiv domeniul dum-
neavoastrã de activitate?

Ovidiu Buduºan: În profesia de
avocat, în opina mea, factorul
uman, raportul stabilit ºi interac-
þiunea directã între avocat ºi client
rãmân esenþiale. Dar trãim în epoca
digitalizãrii ºi, chiar dacã poate
mai încet decât în alte domenii, nici
avocatura nu mai poate opera în
afara lumii tehnologiei. Deja sunt
un mod de lucru curent semnarea
digitalã a documentelor, accesul în
timp real la arhivele digitale ale in-
stanþelor, comunicarea de docu-
mente ºi informaþii atât cu instanþe-
le, cât ºi cu alte autoritãþi, precum
ºi, desigur, cu clienþii, în timp real,
prin mijloace digitale, întâlnirile
„la distanþã” prin intermediul dife-
ritelor platforme puse la dispoziþie
de prestatorii de servicii digitale,
arhivarea digitalã a documentelor.
Dar remarc ºi o transformare digi-
talã mai profundã, care se traduce
în automatizarea unor activitãþi cu-
rente, de rutinã, integrarea aplica-
þiilor ºi a altor servicii digitale pen-
tru managementul de caz, a siste-
melor electronice de protecþie a da-
telor. ªi cu siguranþã mai este loc
pentru dezvoltare.

Reporter: Care sunt dificultãþi-
le de care se loveºte un avocat în
2022?

Ovidiu Buduºan: Cum am arã-
tat, în domeniul nostru, dreptul pe-
nal al afacerilor, unde, principial,
trebuie sã operãm cu reguli cât se
poate de clare ºi previzibile, pentru
cã vorbim despre cea mai severã
formã a rãspunderii legale, având

consecinþe din cele mai grave asu-
pra drepturilor ºi libertãþilor perso-
anei, instabilitatea legislativã, ni-
velul de calitate a legii ºi nevoia de
constanþã ºi predictibilitate în si-
stemul de justiþie rãmân nevoi pe
care le resimþim acut.

Reporter: Cum apreciaþi com-
petiþia din domeniu?

Ovidiu Buduºan: Întotdeauna
un lucru bun. Într-o notã mai seri-
oasã, în aria noastrã de practicã lu-
crurile sunt ca sã spun aºa, aºezate
la acest moment. Acest domeniu al
dreptului penal al afacerilor, care
în România era vãzut cu o decadã

în urmã drept unul incipient, a
ajuns astãzi la un nivel de maturita-
te ºi de profesionalizare care nu po-
ate fi decât benefic.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi de
la 2023?

Ovidiu Buduºan: Din pãcate,
previziunile nu sunt cele mai favo-
rabile.

Vom avea, probabil, în continua-
re un rãzboi la graniþã ºi se discutã
din ce în ce mai mult ºi despre rece-
siune economicã. Aºa încât aºtep-
tãrile ar trebui sã fie calibrate
printr-o dozã suficientã de realism.

Reporter: Vã mulþumim! n

Î
n prezent, se impune o anumitã reaºezare a activitãþii juridice, poate
chiar ºi o restructurare, pentru ca aceasta sã corespundã noilor reali-
tãþi, sã defineascã ºi sã gestioneze în mod rezonabil aºteptãrile, ne-a
spus Ovidiu Buduºan, Senior Partner Buduºan ºi Asociaþii, în cadrul

unui interviu. Prezentându-ne problemele cu care se confruntã casele de
avocaturã ºi discutând pe teme legate de legislaþie, digitalizare ºi necisi-
tatea interacþiunii directe cu oamenii, Ovidiu Buduºan remarcã, printre
altele, un anumit grad de destabilizare a sistemului de justiþie pe fondul
crizelor actuale .

Existã îngrijoarea cât se poate de serioasã
cã riscãm sã asistãm la prelungirea
proceselor dincolo de termenul rezonabil ºi,
potential, chiar la o limitare a accesului la
justiþie".

Aria noastrã profesionalã fiind dedicatã
încã de la constituirea societãþii, în anul
2008, dreptului penal al afacerilor, acesta
este, în mod evident, domeniul în care avem
cele mai multe dosare. Dar din chestiunile
penale se desprind, de multe ori, ºi diferende
juridice conexe, în alte ramuri de drept,
administrativ sau chiar civil, pe care, de
asemenea, le gestionãm".
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Transformarea digitalã a
administraþiei fiscale

Procesul de digitalizare a ANAF a
accelerat semnificativ pe parcursul
anului 2022, administraþia fiscalã fiind
în continuã dezvoltare ºi transformare
tehnologicã, scopul fiind acela de a
spori transparenþa relaþiei dintre stat ºi
contribuabili ºi de a identifica din timp
comportamentele neconforme, astfel
încât sã se reducã evaziunea fiscalã ºi sã
creascã gradul de conformare
voluntarã a companiilor în privinþa
taxelor ºi impozitelor.

Cele mai importante momente ale
anului din aceastã perspectivã au fost
introducerea celor trei noi sisteme de
raportare – SAF-T, e-Factura ºi e-Tran-
sport, precum ºi mutarea onlinea a tutu-
ror interacþiunilor pe care contribuabilii
le au cu ANAF.

Anul 2022 a debutat cu implementa-
rea fiºierului standard de control fiscal
(SAF-T), un standard internaþional
pentru schimbul electronic de date con-
tabile între contribuabili ºi autoritãþile
fiscale, care permite Fiscului acces în
timp real în toate informaþiile finan-
ciar-contabile ale unei companii.
SAF-T este un fiºier în format electro-
nic, de tip XML, conþinând date extrase
din sistemele informatice ale contri-
buabililor/plãtitorilor, exportate ºi sto-
cate într-un format standardizat. În
România el a fost implementat sub for-
ma Declaraþiei Informative 406, care
trebuie depusã electronic la Fisc, la ter-
mene diferite în funcþie de mãrimea
contribuabililor. Astfel, raportãrile
SAF-T au început de la 1 ianuarie 2022
ºi 1 iulie 2022 pentru marii
contribuabili, urmând ca din 2023 sã
intre în raportãri contribuabilii mijlocii,
iar din 2025 cei mici.

Din pãcate, România a ratat, la mo-
mentul lansãrii SAF-T, eliminarea mai
multor declaraþii care ar fi simplificat
semnificativ povara administrativã a
contribuabililor.

O altã schimbare fundamentalã de
paradigmã fiscalã s-a produs de la 1 iu-
lie, odatã cu introducerea facturãrii
electronice ca normã obligatorie pentru
toate produsele cu risc fiscal ridicat. Si-
stemul national de facturare electroni-
cã, denumit e-Factura, a fost operaþio-
nalizat în România din noiembrie 2021
ºi a fost optional în prima fazã, fiind

adresat exclusiv companiilor care deru-
leazã proceduri de achiziþii publice.
Ulterior, el a fost extins ºi cãtre mediul
privat, devenind obligatoriu ºi pentru
companiile care deruleazã tranzacþii cu
produse considerate de ANAF ca
având risc fiscal ridicat

În prezent, sistemul e-Factura este
obligatoriu în relaþiile comerciale de tip
business-to-business doar pentru tran-
zacþiile care implicã bunuri definite de
ANAF ca având risc fiscal ridicat (le-
gume ºi fructi, bãuturi alcoolice, con-
strucþiile noi, produsele minerale,
îmbrãcãminte ºi încãlþãminte), precum
ºi în relaþiile business-to-government,
în acest caz operatorii economici fiind
obligaþi sã emitã facturi electronice
pentru toate tipurile de tranzacþii,
indiferent dacã este vorba despre
bunuri sau despre servicii.

De notat este faptul cã e-Factura – un
al doilea proiect lansat de mine pe pe-
rioada mandatului meu de la Ministerul
de Finanþe – trebuia sã fie o aplicaþie de
facturare gestionatã de ANAF, dar a de-
venit un instrument destul de rudimen-
tar comparativ cu ideea de la care s-a
pornit, ºi care va disloca resurse admi-
nistrative pe care, în principiu, trebuia
sã le salveze.

Tot de la 1 iulie a devenit obligatoriu
ºi sistemul e-Transport, un sistem elec-
tronic de monitorizare a transporturilor
rutiere de bunuri cu risc fiscal ridicat,
prin intermediul cãruia contribuabilii
trebuie sã declare anticipat deplasarea
bunurilor deþinute dintr-o locaþie în
alta. În prezent, regimul sancþionatoriu
aferent sistemului e-Transport este su-
spendat, urmând sã fie reluat de la 1 ia-
nuarie 2023. În mod evident, neavând
loc consultarea mediului de afaceri de
cãtre legiuitor, actul normativ a fost în
scurt timp confruntat cu realitãþile
economice care l-au blocat temporar.

2022 a marcat ºi momentul digitali-
zãrii complete a comunicãrii companii-
lor cu ANAF. Începând de la 1 martie,
interacþiunea contribuabililor (persoa-
ne juridice ºi PFA) cu ANAF s-a mutat
online, ea fiind fãcutã numai prin inter-
mediul Spaþiului Privat Virtual. Odatã
cu trecerea la comunicarea online prin
acest sistem, ANAF a renunþat complet
la documente tipãrite, singurele docu-

mente acceptate fiind cele depuse ºi
primite electronic prin intermediul
SPV.

Pe lângã aceste noi sisteme tehnolo-
gice care marcheazã digitalizarea acce-
leratã a administraþiei fiscale din ulti-
mul an, mai meritã menþionatã ºi ten-
dinþa autoritãþilor de a efectua tot mai
multe controale fiscale de la distanþã.
Nevoia a fost creatã iniþial de instalarea
pandemiei, însã datele ºi declaraþiile
oficialilor aratã cã tendinþa se va pãstra,
scopul declarat fiind ca cel puþin o trei-
me dintre controalele fiscale sã se efec-
tueze de la distanþã în acest an, iar
procentul sã creascã ºi mai mult pe
parcursul urmãtorilor ani.

Amnistie ºi un nou regim
fiscal pentru diurne

Unul dintre cele mai aºteptate acte
normative fiscale în 2022 a fost legea
amnistiei pentru diurnele reîncadrate
de ANAF. Legea nr. 72/2022 a intrat în
vigoare în 3 aprilie ºi a stabilit anularea
tututor obligaþiilor suplimentare de pla-
tã stabilite începând cu data de 1 iulie
2015 de organele fiscale ca urmare a
reîncadrãrii diurnelor în venituri de na-
turã salarialã. Obiectul amnistiei nu s-a
limitat doar la anularea obligaþiilor deja
impuse, ci a prevãzut ºi interdicþia pen-
tru autoritãþile fiscale de a emite, în vii-
tor, în cadrul inspecþiilor, decizii de im-
punere privind reîncadrarea indemni-
zaþiilor de delegare/detaºare acordate
în perioada cuprinsã între 1 iulie 2015
ºi 3 aprilie 2022.

Odatã cu Legea nr. 72/2022, a deve-
nit aplicabil ºi un nou regim fiscal al
diurnelor. Pe de-o parte, actul normativ
a stabilit cã toate cele patru forme de
platã (indemnizaþia de delegare, in-
demnizaþia de detaºare, indemnizaþia
de detaºare transnaþionalã ºi prestaþiile
în bani acordate pentru clauzele de mo-
bilitate) au de-acum acelaºi tratament
fiscal, astfel încât sã existe mai puþine
probleme de reîncadrare fiscalã ulterio-
arã în cadrul controalelor efectuate de
ANAF la contribuabili.

Pe de altã parte, ca noutate absolutã,
Legea nr. 72/2022 a introdus în Codul
fiscal un plafon suplimentar pentru su-
mele acordate angajaþilor ºi scutite de la
plata impozitului pe venit ºi a contribu-

þiilor sociale obligatorii. Pânã acum,
calculul diurnelor fãrã plata de taxe su-
plimentare se raporta exclusiv la de 2,5
ori valoarea indemnizaþiei stabilite
pentru salariaþii instituþiilor publice.
Or, începând cu luna mai, pentru a fi ne-
taxabile, diurnele nu trebuie sã
depãºeascã de 2,5 ori valoarea indem-
nizaþiei stabilite pentru salariaþii insti-
tuþiilor publice ºi nici contravaloarea a
trei salarii de bazã pentru locul de mun-
cã ocupat. Acest nou plafon se calcule-
azã prin raportarea celor trei salarii la
numãrul de zile lucrãtoare din luna re-
spectivã, iar rezultatul se multiplicã cu
numãrul de zile din perioada de delega-
re/detaºare/desfãºurare a activitãþii în
altã localitate, în þarã sau în strãinãtate.
Cele douã plafoane trebuie aplicate
conjugat, astfel cã angajatorii nu pot
acorda din start salariaþilor diurne de
maximum trei salarii de bazã, ci ei
trebuie sã acorde în continuare diurne
de 2,5 ori limita stabilitã pentru
instituþii publice, dar aceste sume nu
pot depãºi echivalentul a trei salarii de
bazã ale salariatului.

Legea nr. 72/2022 a mai adus ºi o
schimbare de paradigmã importantã în
privinþa procedurii care permite ANAF
sã reclasifice diurnele în venituri sala-
riale, impunând ca reîncadrarea fiscalã
a diurnelor sã nu se mai poatã face de
inspectorii ANAF decât în cadrul unor
operaþiuni realizate împreunã cu in-
spectorii ITM, care sã constate natura
veniturilor acordate salariaþilor sub for-
ma respectivelor indemnizaþii. Practic,
inspectorii ANAF nu mai pot aprecia în
mod direct cã sumele acordate salariaþi-
lor sub formã de indemnizaþii de dele-
gare/detaºare sunt de naturã salarialã,
fiind obligatorie ºi analiza inspectorilor
de muncã a situaþiilor punctuale în care
se regãsesc acei salariaþi.

Rambursarea TVA cu
control ulterior ca procedurã
permanentã

Tot în 2022, ANAF a publicat o nouã
procedurã de rambursare TVA, aplica-
bilã pentru toate deconturile de TVA
depuse de la 1 februarie 2022. Noua
procedurã permite rambursarea TVAcu
control ulterior pentru majoritatea
companiilor, fiind exceptate de la apli-

carea acestui mecanism cele care pre-
zintã risc de rambursãri necuvenite sau
cele care au cazier fiscal ori se aflã în
procedura insolvenþei.

Ministerul Finanþelor a
preluat soluþionarea
contestaþiilor fiscale, oferind
mai multã obiectivitate
procedurii

Amânatã de mai multe ori, preluarea
de cãtre Ministerul de Finanþe a activi-
tãþii de soluþionare a contestaþiilor fi-
scale, aflatã pânã nu demult în subordi-
nea Agenþiei Naþionale de Administra-
re Fiscalã, a fost operaþionalizatã la fi-
nalul lunii martie, când autoritãþile au
finalizat întregul proces de reorganiza-
re administrativã. Deºi a fost introdusã
la nivel legislativ în 2020 ºi ar fi trebuit
sã fie gata încã din luna iunie a anului
trecut, trecerea Direcþiei de soluþionare
a contestaþiilor de la ANAF la MF s-a
dovedit un proces laborios ºi îndelun-
gat, care a presupus atât elaborarea unei
legislaþii secundare ºi terþiare, cât ºi
efectuarea unor operaþiuni administra-
tive ºi organizatorice complexe. Imple-
mentarea acestei mãsuri a fost amânatã
în mod repetat, termenul fiind mutat de
la 21 iunie 2021 la 1 octombrie 2021 ºi
apoi la 31 martie 2022.

ANAF a mai soluþionat contestaþii
doar pânã la 31 martie 2022, iar dupã
aceastã datã activitatea a fost preluatã
complet de Ministerul de Finanþe atât
pentru contestaþiile aflate în curs de so-

luþionare, cât ºi pentru cele depuse
ulterior.

Mutarea soluþionãrii contestaþiilor
formulate împotriva ANAF a venit ca o
mãsurã utilã pentru companii, ea fiind
necesarã pentru a asigura o mai mare
obiectivitate acestei proceduri. Ante-
rior acestei reorganizãri, atât activitatea
de control fiscal, cât ºi cea de soluþiona-
re a contestaþiilor se aflau în subordinea
ANAF, astfel cã instituþia ajungea în
poziþia de a impune atât sarcina fiscalã
ce revine fiecãrui contribuabil, cât ºi
sarcina de a-ºi cenzura propriile decizii
de impunere sau acte emise în procedu-
rile de stabilire a creanþelor fiscale, ceea
ce nu asigura pentru contribuabili o im-
parþialitate decizionalã în ceea ce pri-
veºte judecarea contestaþiilor. În practi-
cã se ajungea la situaþii în care compa-
niile depuneau contestaþii împotriva
unor decizii emise de inspectori fiscali,
iar acele contestaþii erau soluþionate de
cãtre colegi ai acelor inspectori. Mai
mult chiar, pentru anumite acte admini-
strativ-fiscale, altele decât titlurile de
creanþã fiscalã (de exemplu, decizia de
respingere a cererii de eºalonare, deci-
zia de suspendare a inspecþiei fiscale,
decizia de declarare a inactivitãþii),
contestaþiile se soluþionau chiar de
cãtre compartimentul sau serviciul care
emisese actul administrativ-fiscal
respectiv.

GABRIEL BIRIª, PARTENER
FONDATOR BIRIª GORAN

AFACERI

”Atât timp cât pãstrãm o
abordare pozitivã, vom avea
de câºtigat pe termen lung”

(Interviu cu Dana Gruia Dufaut, Avocat Fondator Cabinet de Avocat Gruia Dufaut)

Reporter: Care este sentimentul ac-
tual al avocaþilor din România?

Dana Gruia Dufaut: Ne aflãm
într-un context dificil din punct de ve-
dere economic, dupã mai bine de doi
ani de pandemie ºi multe luni de rãzboi
în Ucraina, la graniþa României ºi a UE.
La nivel european ºi local se resimt
efectele inflaþiei, ale crizei energetice,
ale disfunctionalitãþilor din lanturile de
aprovizionare. Mediul de afaceri are
nevoi mai mari legate de finanþare ºi re-
surse. Sunt provocãri foarte mari, care
vin însã ºi cu oportunitãþi în anumite
sectoare. Avocaþii de business trebuie
sã ajute companiile sã avanseze prin
noianul de provocãri ºi prin hãþiºul le-
gislativ din ce în ce mai complex.

În interiorul profesiei, aceasta înse-
amnã adaptare continuã pe zona de ser-
vicii juridice ºi competenþe ºi mai ales
un exerciþiu de anticipare practicat la o
scarã nemaintâlnitã pânã acum.

Reporter: Cât de afectatã este acti-
vitatea caselor de avocaturã dupã acea-
stã perioadã dominatã de crize?

Dana Gruia Dufaut: Nu am
cunoºtinþã sã se fi fãcut o radiografie
anualã a caselor de avocaturã la nivelul
organelor de reprezentare a profesiei în
România, însã cred cã anul 2022 a fost
unul bun ºi niciun avocat de business
nu a stat degeaba. Dupã criza sanitarã,
avocaþii specializaþi în fuziuni ºi achizi-
þii, restructurãri, achiziþii publice, drep-
tul muncii sau litigii nu au ºomat.

2022 poate fi considerat, deci, un an
de revenire, chiar dacã o anumitã pre-
siune existã la nivelul profesioniºtilor
din domeniul juridic. Dar aceasta este
cauzatã mai degrabã de ritmul schim-

bãrilor, de complexitatea reglementari-
lor ºi a legislaþiei, de provocãrile legate
de recrutarea talentelor, competenþelor,
de aºteptãrile clienþilor ºi de exigenþele
de productivitate ale avocaþilor.

Reporter: Ce modificãri au loc în
acest sector?

Dana Gruia Dufaut: Ca rãspuns la
tendinþele emergente ºi la cererile în
creºtere din partea clienþilor, apelãm
din ce în ce mai mult la tehnologia juri-
dicã. Este un lucru cunoscut cã în Euro-
pa ºi mai ales în SUA investiþiile ºi ce-
rerea de soluþii tehnologice juridice
s-au accelerat. Existã acum o piaþã ºi în
România, pentru cã în anumite zone ale
consultanþei ºi litigiilor tehnologia
începe sã conteze atunci când vorbim
de îmbunãtãþirea performanþei, a pro-
ductivitãþii, a relaþiilor dintre firmã ºi
clienþi. Saltul acesta tehnologic presu-
pune însã ºi costuri importante pentru
investiþii.

Reporter: Din ce zonã sunt cele mai
multe dosare pe care le reprezentaþi?

Dana Gruia Dufaut: Cabinetul no-
stru este axat în special pe domeniul
consultanþei, ºi chiar dacã litigiile nu
îmi plac neapãrat, pentru cã ele repre-
zintã într-un fel un eºec într-o relaþie
contractualã normalã între doi partene-
ri, lumea nu este fãcutã numai din con-
sens ºi, deci, ne ajutãm clienþii sã îºi
apere interesele în instanþã, când este
necesar. Deci, dat fiind specificul acti-
vitãþii noastre, litigiile comerciale re-
zultate din neexecutarea obligaþiilor
contractuale sunt preponderente, urma-
te de cele care au legãturã cu achiziþiile
publice ºi litigiile din domeniul dreptu-
lui muncii.

Reporter: Cum s-a reflectat în acti-
vitatea dumneavoastrã intrarea în þarã a
refugiaþilor din Ucraina?

Dana Gruia Dufaut: Sosirea refu-
giaþilor din Ucraina a determinat o serie
de modificãri legislative prin OUG
20/2022, care au permis o mai rapidã
integrare a acestora pe piaþa muncii din
România, în sensul cã pot fi încadraþi în
muncã fãrã avize de angajare ºi pot so-
licita prelungirea dreptului de ºedere în
scop de muncã fãrã obligativitatea obþi-
nerii unei vize de lungã ºedere.

Unele dintre companiile pe care le
asistãm au apelat la aceste facilitãþi ºi
acolo unde a fost cazul am oferit con-
sultanþã de specialitate.

Totuºi, trebuie spus cã modificãrile
legislative sus-citate sunt incomplete ºi
rezolvã doar parþial problemele lucrã-
torilor ucraineni ºi ale companiilor, în
sensul cã acestea rezolvã problema an-
gajãrii, nu ºi pe cea a acelor persoane
calificate care ar putea lucra sub o altã
formã legalã în România (ca PFA de
exemplu, o situaþie des întâlnitã în do-
meniul IT).

Reporter: Ce efecte are digitaliza-
rea forþatã în domenul juridic?

Dana Gruia Dufaut: Digitalizarea
este o necesitate în afaceri, avand în ve-
dere ritmul în care lumea se dezvoltã.
Companiile se transformã, busi-
ness-urile se automatizeazã tot mai
mult. Aceasta este realitatea, iar ea nu
poate fi alta în cazul avocaþilor. Digita-
lizarea a schimbat modul în care avoca-
þii verificã legislaþia worldwide, verifi-
cã datele despre clienþii, felul în care in-
teracþioneazã cu aceºtia ºi cu instanþele
ºi alte autoritãþi, dar ºi modul de organi-

zare intern.
Aceastã transformare a profesiei –

chiar mai radicalã pe pieþele occidenta-
le – miºcã, aºa cum spuneþi, profesia.
Dar atât timp cât pãstrãm o abordare
pozitivã, vom avea de câºtigat pe ter-
men lung.

În ce ne priveºte, suntem în plinã
tranziþie digitalã, pentru cã ne dorim sã
putem oferi un suport juridic cât mai
eficient companiilor în mutaþiile struc-
turale ce au loc la nivelul activitãþilor
lor. Suntem iarãºi conºtienþi cã, intro-
ducând tehnologia digitalã în anumite
procese simple, câºtigãm timp preþios
pentru servicii de o mai mare complexi-
tate.

Reporter: Care sunt dificultãþile de
care se loveºte un avocat în 2022?

Dana Gruia Dufaut: Profesia de
avocat se confruntã cu numeroase pro-
vocãri, ca în toate domeniile. Se ºtie ca
principalii factori care influenþeazã
profesia sunt situaþia economicã, com-
plexitatea reglementarilor ºi instabilita-
tea legislativã, dar ºi concurenþa din
partea noilor jucãtori care oferã servicii
alternative folosind resursele tehnolo-
giei informaþiei.

În acelaºi timp, aflaþi în mijlocul ace-
stor schimbãri care ne împing spre o
mai mare comunicare, o mai rapidã re-
acþie, o mai mare transparenþã, existã ri-
scul sã pierdemdin vedere chiar obliga-
þiile deontologice stricte ale profesiei,
respectiv secretul profesional, confi-
denþialitatea datelor ºi evitarea conflic-
tului de interese.

Cu toate acestea, avocatura este, de
asemenea, o profesie care evolueazã în
mod constant în pofida cliºeelor care

circulã în spaþiul public, pentru cã pânã
la urmã ne miºcãm într-o lume în care
legea este omniprezentã.

Reporter: Cum apreciaþi competiþia
din domeniu?

Dana Gruia Dufaut: Avem aici în
România o piaþã în care este încã loc
pentru mai mulþi avocaþi de business.
Existã o concurenþã mai intensã ºi mai
eterogenã faþã de acum zece ani sau
chiar faþã de acum cinci ani, iar odatã cu
«industrializarea» serviciilor juridice,
munca de diferenþiere va deveni mai
complicatã ºi mai costisitoare.

Dupã modelul cabinetelor interna-
þionale, prezente ºi la noi, casele locale
de avocaþi nu mai pot sã se lipseascã de
o strategie de brand ºi de o adevãratã
politicã de resurse umane, dupã cum
vedem o împãrþire tot mai clarã între
modelele de business de servicii juridi-
ce complete ºi cele de niºã.

Reporter: Ce planuri aveþi pentru
2023?

Dana Gruia Dufaut: Toate planuri-
le noastre au legãturã cu nevoile clienþi-
lor ºi cu evoluþiile din piaþã. Prin felul
în care funcþionãm, avem avantajul cã
ne putem dezvolta în circumstanþe
schimbãtoare ºi în condiþii de imprevi-

zibilitate, iar caracterul nostru distin-
ctiv vine din felul în care combinãm
aceste trei resorturi interne: focalizare,
inovaþie, putere de acþiune.

Cabinetul are o bunã vizibilitate în
piaþã, în special în rândul comunitãþii
de afaceri francofone, iar aceasta se da-
toreazã în primul rând alegerilor noa-
stre de început, dar ºi avocaþilor, dintre
care unii dintre noii înscriºi atât în ba-
rou în România, cât ºi în Franþa, fapt ce
ne procurã o pregãtire teoreticã ºi mai
ales practicã, importante ºi diferenþia-
toare. Astfel, avem în vedere sã conti-
nuãm sã extindem parteneriatul cu avo-
caþi care au capacitatea de a interveni
transfrontaliere.

Alte proiecte privesc consolidarea
ariilor de practicã. Ne vom concentra în
continuare pe activitãþile de M&A,
achiziþii publice, proiecte greenfield,
drept imobiliar, însã vom consolida
competenþele ºi serviciile în domeniul
energiei, guvernanþei corporative,
dreptului noilor tehnologii ºi GDPR.
Deja unii dintre avocaþii noºtri deþin
certificãri profesionale în materie de
GDPR ºi achiziþii publice, ceea ce ne
permite sã oferim servicii la cel mai
înalt nivel.

Reporter: Mulþumim! n



STIRI

CJUE: Angajatorul, responsabil de neefectuarea
concediului de cãtre angajat

Tribunalul Federal de Muncã din
Germania este aºteptat sã pronunþe,
în 20 decembrie, o decizie importan-
tã cu privire la termenul de prescrip-
þie a solicitãrii compensãrii zilelor de
concediu neefectuate de angajaþi.
Anterior, în urmã cu un an, Curtea de
Justiþie a Uniunii Europene, a stabilit
prin decizia C-120/21 cã zilele de
concediu neefectuate nu ar trebui sã
se prescrie automat dupã trei ani.

În speþa dedusã judecãþii din Ger-
mania, o femeie din Renania de
Nord-Westfalia, care a lucrat ca fun-
cþionar fiscal ºi contabil într-o firmã
de avocaturã din noiembrie 1996
pânã în iulie 2017 inclusiv, a dat în
judecatã compania la care lucra ºi
unde avea dreptul la 24 de zile de
concediu pe an. La începutul lunii
martie 2012, din cauza volumului
urial de muncã, angajatorul i-a elibe-
rat o adeverinþã prin care stabilea cã
restul de 76 zile rãmase din conce-
diul pe anul 2011 ºi din anii anteriori
nu vor expira. În perioada
2012-2017, angajata a mai acumulat
ºi alte zile de concediu neefectuate.
La încetarea raportului de muncã la
finalul lunii iulie 2017, angajata a
solicitat managerului companiei pla-
ta unor despãgubiri pentru cele 101
zile de concediu neefectuate ºi o pri-
mã de Crãciun, în valoare totalã de
23.092 euro. Angajatorul a afirmat
cã a plãtit deja 3.201 euro din aceastã
sumã ºi a respins solicitarea angaja-

tei, considerând cererea ca fiind
prescrisã, în baza termenului general
de prescripþie de trei ani
calendaristici cuprins în Codul civil
german.

Tribunalul Federal de Muncã a tri-
mis cauza spre revizuire cãtre Curtea
de Justiþie a Uniunii Europene, iar
judecãtorii acestei instanþe au decis
în septembrie 2022 cã reclamanta
are dreptate.

CJUE a arãtat cã, deºi angajatorul
are un interes legitim sã nu fie con-
fruntat cu cereri de concediu sau de
compensare financiarã pentru con-
cediile anuale plãtite neefectuate
care au mai mult de trei ani, acest lu-
cru nu se aplicã dacã angajatorul nu
i-a cerut salariatului sã îºi ia conce-
diu în timpul raportului de muncã
sau nu l-a informat pe acesta cu pri-

vire la pierderea iminentã a drepturi-
lor de concediu. De aceea, potrivit
instanþei europene angajatorul este
responsabil de neefectuarea conce-
diului de cãtre angajat ºi de aceea nu
poate beneficia de termenul de pre-
scripþie de trei ani. Cu toate acestea,
magistraþii Curþii de Justiþie a Uniu-
nii Europene nu au decis cu privire la
timpul în care angajatul poate for-
mula cererea pentru acordarea de de-
spãgubiri. De aceea, cu privire la
acest aspect este aºteptatã decizia de
sãptãmâna viitoare a Tribunalului
Federal de Muncã.

În legãturã cu drepturile angajaþi-
lor, menþionãm ºi o decizie a Curþii
de Casaþie din Franþa, care a pus în
aplicare dreptul Uniunii Europene
cu privire la timpul de muncã. Potri-
vit deciziei magistraþilor pronunþatã

în 23 noiembrie 2022 ºi normelor
europene, timpul petrecut în maºinã
pe drum cãtre client este considerat
timp efectiv de lucru.

În speþã, este vorba despre un an-
gajat comercial itinerant care a mers
la clienþii sãi cu o maºinã pusã la di-
spoziþie de angajator. Pe parcursul
numeroaselor sale cãlãtorii, angaja-
tul trebuia sã fie la dispoziþia super-
vizorului sãu ºi sã-ºi îndeplineascã
sarcinile folosind telefonul sãu pro-
fesional ca kit hands-free. Prin ur-
mare, acest lucrãtor a solicitat plata
unei plãþi pentru orele suplimentare
corespunzãtoare timpilor de
cãlãtorie la începutul ºi la sfârºitul
zilei de lucru.

Potrivit deciziei Curþii de Casaþie
din Franþa, salariatul nu avea un loc
obiºnuit de muncã ºi angajatorul sãu
i-a cerut sã intervinã cu un vehicul al
companiei în cadrul unui traseu de
vizitã programat pe o zonã geografi-
cã foarte mare. În timpul acestor cã-
lãtorii dus-întors la clienþii sãi, el nu
ºi-a putut desfãºura treburile perso-
nale, dar a trebuit sã se supunã solici-
tãrilor de disponibilitate ale angaja-
torului sãu. În plus, a fost nevoit sã
rãspundã la telefon clienþilor sau
tehnicienilor companiei. Prin urma-
re, judecãtorii au socotit timpul pe-
trecut în vehiculul sãu drept timp de
lucru ºi au dispus acordarea unei plã-
þi suplimentare pentru timpul re-
spectiv. n

DECIZIE CJUE CU IMPACT MAJOR

Protecþia mediului, afectatã
de accesibilitatea restrânsã
a Registrului beneficiarilor
finali ai unor companii

Decizia prin care Curtea de Ju-
stiþie a Uniunii Europene (CJUE) a
invalidat, în 22 noiembrie 2022, di-
spoziþia prevãzutã în directiva eu-
ropeanã care prevedea cã
informaþiile privind beneficiarii reali
ai societãþilor comerciale înfiinþate
pe teritoriul statelor membre sã fie
accesibile în toate cazurile oricãrui
cetãþean, va crea probleme majore
în privinþa protecþiei mediului, afir-
mã reprezentanþii Biroului Inter
Press Services din cadrul Naþiunilor
Unite, care ataºeazã un material pu-
blicat de Matti Kohonen, director
executiv al Financial Transparency
Coalition.

“Curtea de Justiþie a Uniunii Eu-
ropene a pronunþat o hotãrâre care a
inversat o mare parte din progresul
pe care l-am fãcut într-un deceniu în
lupta împotriva corupþiei, a infrac-
þiunilor economice ºi a resurselor
naturale, a abuzurilor fiscale ºi a
alte forme de fluxuri financiare ili-
cite în întreaga lume. În hotãrâre,
instanþa a invalidat partea din Di-
rectiva europeanã care permitea ac-
cesul public la registrele privind be-
neficiarii reali ai companiilor (adicã
persoanele reale care le deþin sau le
controleazã efectiv). Acest lucru
are un impact direct în lupta împo-
triva infracþiunilor de mediu, în spe-
cial pescuitul ilegal, nedeclarat ºi
nereglementat , care devasteazã re-
sursele piscicole ale lumii ºi care re-
prezintã o cincime din capturile glo-
bale. Secretul financiar care încon-
joarã proprietarii navelor este un
factor cheie al acestui tip de pescu-
it, deoarece secretul îngreuneazã
prinderea adevãraþilor autori ai ace-
stui comerþ ilegal. (...) Hotãrârea
CJUE face imposibil ca o persoanã
fizicã sã investigheze în continuare
aceste legãturi. (...) Aceastã decizie
eliminã orice presiune pentru a im-
plementa registre deschise de pro-
prietate efectivã în Spania ºi Italia,
care sunt statele cele mai responsa-
bile pentru pescuitul nedeclarat ºi
nereglementat de pe continentul eu-
ropean. Decizia CJUE este un ca-
dou binevenit pentru proprietarii de
astfel de nave de pescuit care folo-
sesc adesea structuri corporative

complexe pentru a-ºi ascunde iden-
titãþile ºi pentru a se sustrage de la
rãspunderea civilã, administrativã
sau penalã. Accesul publicului la
aceste registre este necesar, deoare-
ce din verificãrile efectuate de noi
datele acþionarilor individuali sunt
disponibile doar pentru 16% dintre
navele industriale ºi semi-industria-
le angajate în pescuitul ilegal”, afir-
mã Matti Kohonen, în materialul
sãu.

Într-un raport publicat de Finan-
cial Transparency Coalition în oc-
tombrie 2022, se aratã cã printre pri-
mii 10 operatori de nave raportaþi a fi
implicaþi în aceastã practicã ilegalã,
unul avea sediul în Spania, în timp ce
un total de 30 de nave aveau pavilio-
nul Italiei. Mai mult, din toate navele
implicate în pescuitul ilegal, 12,8%
se aflã sub pavilionul unei þãri
europene.

Matti Kohonen susþine cã impac-
tul hotãrârii CJUE va fi resimþit cu
mult dincolo de graniþele Europei,
mai ales cã majoritatea pescuitului
ilegal are loc în Africa, care pierde
anual din cauza acestei practici peste
11,5 miliarde dolari.

“O proporþie semnificativã a ace-
stui pescuit ilicit provine din Africa
de Vest (cu pierderi de 9,5 miliarde
dolari), mare parte din peºtele captu-
rat acolo de flotele strãine ajungând
în Europa. În total, continentul euro-
pean importã anual din jumãtatea su-
dicã a globului fructe de mare în va-
loare de aproximativ 14 miliarde do-

lari, ceea ce îl face o piaþã cheie pen-
tru acest tip de produse. Decizia
CJUE s-a bazat pe o interpretare
restrânsã a scopului registrului bene-
ficiarilor efectivi, limitatã la comba-
terea spãlãrii banilor ºi a finanþãrii
terorismului, iar infracþiunile legate
de pescuit nu sunt încã recunoscute
drept «infracþiuni legate de resurse
naturale» de cãtre Grupul de acþiune
financiarã (FATF), autoritatea glo-
balã de reglementare împotriva spã-
lãrii banilor, în timp ce infracþiunile
legate de exploatarea forestierã ile-
galã ºi comerþul ilegal cu animale
sãlbatice (IWT) sunt deja incluse în
definiþia lor de ce reprezintã spãlarea
banilor. Dacã acest lucru ar fi îmbu-
nãtãþit de cãtre FATF, am putea re-
vendica majoritatea infracþiunilor de
pescuit ilegal drept infracþiuni de
spãlare a banilor”, susþine Matti
Kohonen.

El mai aratã cã decizia CJUE se
mai bazeazã pe o interpretare
restrânsã a „dreptului la viaþã priva-
tã” ca drept civil fundamental, astfel
cum este înscris în Carta Drepturilor
Fundamentale a Uniunii Europene.
“În mod îngrijorãtor, instanþa nu a
luat în considerare nicio dovadã a
beneficiilor accesului public la in-
formaþiile despre beneficiarul real
atât în combaterea spãlãrii banilor,
cât ºi a finanþãrii terorismului, cu atât
mai puþin riscurile pe care infracþiu-
nile legate de resursele naturale le
prezintã pentru alte drepturi, cum ar
fi dreptul la un mediu sãnãtos recu-

noscut ca drept al omului, în anul
2022, de cãtre Adunarea Generalã a
ONU. În cele din urmã, adevãraþii
câºtigãtori ai acestei hotãrâri sunt
miile de companii implicate în pe-
scuit ilegal ºi în alte infracþiuni de
mediu din întreaga lume, care bene-
ficiazã anual de spãlarea a miliarde
de euro. Hotãrârea CJUE din 22 no-
iembrie 2022 submineazã acþiunea
colectivã pentru a face traseul bani-
lor acestor crime mai uºor de urmã-
rit, într-un moment în care þãrile, în
special din sudul global, cautã cu di-
sperare surse de finanþare pe fondul
crizei actuale ºi a inflaþiei ridicate”,
precizeazã Matti Kohonen.

În urma deciziei CJUE, Consiliul
European a transmis statelor mem-
bre UE sã se asigure cã orice persoa-
nã fizicã sau juridicã care demon-
streazã un interes legitim are acces la
informaþiile deþinute în registrele be-
neficiarilor reali, inclusiv în special
jurnaliºtii ºi organizaþiile societãþii
civile, atâta timp cât pot demonstra
interes legitim în legãturã cu
combaterea spãlãrii banilor ºi a
finanþãrii terorismului.

“Acest lucru este insuficient, de-
oarece se va aplica probabil doar
jurnaliºtilor ºi societãþii civile din
aceeaºi þarã cu registrul, iar proce-
sele de aplicare dureazã în general
mult timp. De asemenea, va trebui
sã cunoascã, în prealabil de accesa-
rea informaþiilor, compania respec-
tivã, pentru a evita în cãutarea lor
blocarea accesului din cauza unor
riscuri ºi semnale roºii introduse în
sistemele respective de cãtre autori-
tãþile fiecãrui stat”, aratã directorul
executiv al Financial Transparency
Coalition.

Menþionãm cã Parlamentul Euro-
pean ar urma sã înceapã discuþiile
privind modificarea directivei euro-
pene a combaterii spãlãrii banilor, în
urma deciziei CJUE, abia în primã-
vara anului 2023, iar procesul legi-
slativ, inclusiv trialogul cu Comisia
Europeanã ºi Consiliul UE, s-ar pu-
tea încheia abia în toamna anului
2023, ceea ce ar permite un respiro
nemeritat pentru beneficiarii reali ai
unor companii implicate în tot felul
de activitãþi ilegale. n

DECIZIE CJUE:

Dezindexarea
informaþiilor inexacte –
o obligaþie a
administratorilor
motoarelor de cãutare

Dreptul de a fi uitat are caracter
extrateritorial ºi incumbã obligaþia
tuturor versiunilor globale ale moto-
arelor de cãutare sã dezindexeze in-
formaþiile referitoare la o persoanã,
la solicitarea acesteia, conform di-
spoziþiilor articolului 17 din Regula-
mentului 679/2016 (GDPR), a decis
în 8 decembrie 2022, Curtea de Ju-
stiþiei a Uniunii Europene (CJUE).

Potrivit hotãrârii CJUE, operato-
rul motorului de cãutare are o nouã
obligaþie ºi anume sã dezindexeze
informaþiile incluse în conþinutul in-
dexat dacã solicitantul demonstrea-
zã cã acest lucru este vãdit ine-
xact. Curtea a mai stabilit cã dovada
inexactitãþii vãdite nu trebuie sã re-
zulte dintr-o hotãrâre judecãtoreascã
obþinutã împotriva editorului
site-ului, reþinându-se, în speþã, cã
informaþiile dezvãluite publicului nu
sunt inexacte, precum ºi în detrimen-
tul intereselor subiectul implicat.

Magistraþii CJUE au analizat soli-
citarea a doi directori din cadrul unei
companii de investiþii adresatã cãtre
Google pentru dezindexarea rezulta-
telor, în urma cãutãrilor efectuate
pornind de la numele celor doi.

În speþa dedusã judecãþii, mana-
gerii au dorit dezindexarea unor serii
de linkuri despre care aceºtia afir-
mau cã ar conþine informaþii inexac-
te despre modelul de investiþii al
companiei. Cei doi directori au mai
solicitat ca Google sã elimine foto-
grafiile lor din lista unei cãutãri de
imagini pornind de la numele lor, de-
oarece fotografiile îi prezentau pe
cei doi manageri în preajma sau în
interiorul unor automobile de lux,
elicoptere ºi aeronave. Google a re-
fuzat sã admitã cererea formulatã de
cei doi directori ºi a scos în evidenþã
contextul profesional al articolelor ºi
fotografiilor postate, arãtând cã nu
reiese din ele cã informaþiile prezen-
tate ar fi inexacte.

În speþa respectivã, Curtea Fede-
ralã de Justiþie din Germania a solici-
tat Curþii de Justiþie a Uniunii Euro-
pene sã ofere o interpretare autoriza-
tã a GDPR în privinþa dreptului de a
fi uitat, ºi a directivei privind protec-
þia persoanelor cu privire la prelu-
crarea datelor cu caracter personal
(directiva 95/46), în condiþiile în
care imaginile nu au mai fost afiºate
de motorul de cãutare la data intrãrii
în vigoare a GDPR.

Curtea Federalã de Justiþie a arãtat
cã, deºi articolele respective ºi foto-
grafiile aferente nu mai sunt disponi-
bile pe Google, acþiunea reclamanþi-
lor nu ar fi lipsitã de interes, deoare-
ce motorul de cãutare indicã faptul
cã linkurile respective sunt „în pre-
zent indisponibile” din anumite mo-
tive.

„În asemenea împrejurãri, nu poa-
te fi exclus ca în viitor aceste articole
sã fie repuse online ºi indexate din
nou de cãtre motorul de cãutare Go-
ogle”, au afirmat reclamanþii, fapt
susþinut ºi de Curtea Federalã a Ger-
maniei.

Din analiza dispoziþiilor articolu-
lui 17 din Regulamentul GDPR, ju-
decãtorii CJUE au reþinut cã prelu-
crarea datelor cu caracter personal
efectuatã în contextul activitãþii unui
motor de cãutare se deosebeºte ºi se
adaugã la cea efectuatã de editorii de
site-uri internet, constând în afiºarea
unor astfel de date pe o paginã de in-
ternet. În plus, aceastã activitate joa-
cã un rol decisiv în diseminarea glo-
balã a datelor menþionate anterior,
întrucât le face accesibile oricãrui in-
ternaut care cautã pornind de la nu-
mele persoanei în cauzã, chiar ºi ace-

lor utilizatori care altfel nu ar fi gãsit
pagina web unde sunt publicate ace-
leaºi date. „Prin urmare, în mãsura
în care activitatea unui motor de cãu-
tare poate afecta semnificativ ºi pe
lângã activitatea editorilor de site-uri
de internet, drepturile fundamentale
la respectarea vieþii private ºi la pro-
tecþia datelor cu caracter personal,
managerul motorului de cãutare tre-
buie sã asigure respectarea deplinã a
tuturor prevederilor directivei 95/46
ºi GDPR”, se aratã în decizia CJUE.

Având în vedere acest lucru, Cur-
tea reþine cã dreptul la protecþia date-
lor cu caracter personal trebuie sã fie
considerat nu numai în raport cu fun-
cþia sa socialã, ci trebuie echilibrat ºi
cu alte drepturi fundamentale, con-
form principiului proporþionalitã-
þii. În speþã dedusã judecãþii CJUE, a
fost necesar sã se echilibreze dreptul
la uitare cu dreptul la informare pu-
blicã, în ceea ce priveºte solicitarea
de date a cãror prelucrare este nece-
sarã pentru garantarea libertãþii de
informare.

Cu toate acestea, atunci când cere-
rea de dezindexare se referã ºi la acu-
rateþea datelor, CJUE afirmã cã re-
sponsabilitatea operatorului motoru-
lui de cãutare include ºi faptul cã, în
urma primirii cererii, pentru a verifi-
ca dacã un conþinut poate fi inclus în
continuare în lista rezultatelor cãutã-
rii realizatã prin intermediul motoru-
lui sãu de cãutare, el trebuie sã eva-
lueze ºi dovezile aduse de solicitant.
Din considerentele de mai sus, reiese
cã atunci când persoana care a depus
o cerere de dezindexare furnizeazã
dovezi relevante ºi suficiente, adec-
vate pentru a-ºi fundamenta cererea
ºi capabile sã demonstreze caracte-
rul vãdit incorect al informaþiilor in-
cluse în conþinutul indexat, operato-
rul motorului de cãutare este obligat
sã accepte aceastã cerere de dezinde-
xare. Acelaºi lucru este valabil ºi în
cazul în care persoana vizatã aduce o
decizie judecãtoreascã luatã împo-
triva editorului site-ului web, care
stabileºte cã informaþiile incluse în
conþinutul indexat sunt, la prima
vedere, inexacte.

Pe de altã parte, potrivit hotãrârii,
în cazul în care inexactitatea infor-
maþiilor nu este evidentã prin prisma
probelor furnizate de persoana viza-
tã, administratorul motorului de cãu-
tare „nu este obligat, în lipsa unei ho-
tãrâri judecãtoreºti de acest fel, sã
accepte o astfel de cerere de dezinde-
xare”.

CJUE mai aratã cã „în cazul în
care se iniþiazã o procedurã admini-
strativã sau judiciarã cu privire la
presupusa inexactitate a informaþii-
lor incluse într-un conþinut indexat ºi
existenþa unei astfel de proceduri a
fost adusã la cunoºtinþa operatorului
motorului de cãutare în cauzã, este
responsabilitatea acestui manager –
deoarece el trebuie sã ofere utilizato-
rilor de internet informaþii care sunt
întotdeauna pertinente ºi actualizate
– sã adauge la rezultatele cãutãrii, un
avertisment cu privire la existenþa
unei astfel de proceduri”.

Având în vedere cele de mai sus,
Curtea concluzioneazã cã, în scopul
examinãrii unei cereri, care vizeazã
obþinerea eliminãrii din lista rezulta-
telor cãutãrii a link-urilor care con-
duc la conþinuturi considerate de re-
clamanþi a fi inexacte, dezindexarea
nu este supusã condiþiei ca problema
acurateþii acelui conþinut indexat sã
fi fost soluþionatã, cel puþin provizo-
riu, în contextul unei acþiuni în justi-
þie introdusã împotriva furnizorului
conþinutului. n
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